
גילוידעת

ראיון עם מוטי סנדר שלקח 
על עצמו לתעד את החיים 

בגוש קטיף

מתעד 
סדרתי

המספרים 
מספרים

המספרים שנותנים הצצה 
למפעל הציוני בגוש קטיף

אמונה היא 
מילת המפתח

אורנה איילון בראיון מרגש
ב'אחד עם אחת'
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מסתובב בדרכים
 אבי קנטרוביץ | מנכ"ל תנועה כהלכה

טיפול בתאונות דרכים )2(
החוק דורש מכל נהג המגיע למקום התרחשות תאונה, לעצור ולעזור 

כמיטב יכולתו.
במקרה של תאונה ללא נפגעים, המשטרה לא מתערבת בד"כ, אך חובה 
על כל המעורבים להזדהות זה בפני זה, להציג את מסמכי הרכב והביטוח, 

וכן את רישיון הנהיגה ולתת אפשרות להעתיק את הפרטים מתוכם.
אם פגענו ברכב חונה שבעליו אינו נוכח, חובה עלינו להשאיר לו פתק 

ובו פרטי זיהוי שלנו. כמו כן עלינו להודיע למשטרה תוך 24 שעות.
מדינת ישראל היא מהתקדמות בעולם בתחום הביטוח. כל אדם מבוטח 
מפני פגיעה בגופו בתאונת דרכים, אפילו אם הנהג הפוגע אינו מבוטח 

בעצמו.
לפי החוק חייבים לעשות "ביטוח חובה" המכסה נזקי גוף, בנוסף רשאי 
כל נהג לבטח את עצמו ואת רכבו בביטוח צד ג' המכסה נזקים שנגרמים 
לרכוש של מישהו אחר, או בביטוח מקיף המכסה גם נזקי רכוש לרכב 

שלנו ולצד ג' כולל גניבה ושריפה.
כדי שהביטוח יהיה בתוקף, הנהיגה חייבת להיות חוקית, כלומר, רישיון 

הנהיגה ורישיון הרכב חייבים להיות בתוקף.
שימוש ברכב לצורך ביצוע עבירה פלילית או עבירה על המוסר, מבטלת 
את תוקף הביטוח. הנפגעים אמנם יפוצו, אך הנהג הפוגע עלול להיתבע 

על-ידי גופים אלה.

סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה של תנועה כהלכה 

054-4836343 ,09-7745758 : מסובסדות ע"י 

ללמוד מההיסטוריה
חורבן בית ראשון / כיבוש העיר ביתר / גירוש ספרד / חורבן בית שני / גירוש גוש קטיף / 

חטא המרגלים / גירוש יהודי אנגליה / מאורעות תרפ"ט.
כל האירועים המופיעים מעלה התרחשו בתשעה באב. כדי שאירועים ומאורעות אלו 
לא ישנו חו"ח, עלינו, כעם, להסיק מסקנות ולהבין שמה שנחוץ, כעת ובכלל, זו השאיפה 

להתאחד ולהיות מלוכדים כאיש אחד ולב אחד.
עם ישראל לא יכול לאפשר לעצמו את "המותרות" בלחיות כל אחד לנפשו ובארבע אמותיו. 
גורל העם הזה הוא גורל משותף המחבר את כולנו. ההיסטוריה אינה משקרת וכאשר עם 

ישראל  מפולג ומפוצל הוא חלש. המדרון חלקלק ומסוכן.
הימים בהם אנו נמצאים צריכים להוות עבורנו סימן, זיכרון וחשבון נפש. די להביט במתרחש 
באויבנו המקיפים אותנו ולהבין לאן שנאת חינם יכולה להוביל. מסביב ייהום הסער )מזה"ת(, 
מדינות מפוצלות הנלחמות מלחמות אחים עקובות מדם. רק השבוע פורסמה בכלי התקשורת 
השונים תמונה מזעזעת ממצרים הבוערת של איש המושלך מבניין רב קומות בידי בן עמו 

המשולהבים... תמונה שהיא אזהרה חמורה כנגד הבאות
עם ישראל הינו עם מיוחד ובעל סגולות מיוחדות הבאות לידי ביטוי ביתר שאת בשעת 
התמודדות, אז מתגלות תכונות העם הסגוליות: כבוד, אהבה, אחווה, שלום ורעות. יש כיום 
נושאים רבים, הנמצאים בשיח הציבורי, שמעוררים מחלוקות פנימיות. הציבור הדתי לאומי 
צריך להיות ראש חץ ולהוות דוגמה לאהבת חינם ולקירוב לבבות, כמאמר הרצי"ק - אוהב 

את הבריות ומתוך כך - ורק מתוך אהבה, מקרבן לתורה. 
עם ישראל מצפה ובוחן את הציבור הדתי לאומי יותר מכל ציבור אחר. אבל ראשית לפני 
שבאים לשנות עולם ומציאות עלינו לפשפש במעשינו ולתקן. ולצערנו, יש מה לתקן ולאן 
לשאוף. בתקופה האחרונה, דוקא העיסוקים בבחירת הרבנים הראשיים ובנושאים דתיים 
מחלוקות הן מציאות  ומובילות אותנו לאיבוד דרך.  נועזים משבשות את השכל הישר 
יום-יומית. זה בסדר גמור שיש מחלוקות כל עוד הן לשם שמיים. אם אינן לשם שמיים, 
לא צריך לחכות למשבר הבא כדי  הן עלולות להביא אותנו למציאות עגומה ומכוערת. 

להתאחד. אחים אנחנו.

נבו כץ

 gdaat@pisrael. com | 02-5350915 לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד | קרן אביה
לע"נ אביה יהושע ז"ל גולדברג הוצאה לאור: 

הפקה ופרסומות:  | עורך: נבו כץ | ע. לשונית: יעל בית הלחמי | עיצוב: תמי כהן ואביטל ירושלמי
התפילה  בשעת  לקרוא  לא  נא  טיפוליות   או  מקצועיות  המלצות  משום  במאמרים  אין  בלבד   המפרסמים  אחריות  על  המודעות  תוכן 

נא לשמור על קדושת הגיליון  כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים © כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל | מחיר הגיליון: 4 ש"ח כולל מע"מ

ירושלים:
תל	אביב:	

חיפה:	

ירושלים:
תל	אביב:	

חיפה:	

מוצאי	שבתהדלקת	נרות

	8:33
8:32
8:30

7:22
7:28
7:10

הגיליון מוקדש לרפואתם השלמה והמהירה של התינוקת רות בת שרה, 
אדל חיה בת אדווה, אלעד צפריר בן דנה ורותם ישי בן אחינועם

לא תהא מוחלפת ! 
זאת התורה 


הגאוןהרבדובליאור
הרבמרדכישטרנברג
הרבחייםגנץהרבמשאלרוביןהרבצביקוסטינר

כלאמירהקונסרבטיביתאורפורמית,הריהיאכאומרת-
ואיןלהמקוםכלל ,היאסילוףושקר איןתורהבישראל

בקרבנאמניה'
הזדעזענולאחרונהלשמועקולותבתוךמחננושלנתינת
לגטימיותלקונסרבטיביות,קולותשבאמירתםישמשום
חוסרנאמנותובגידהבבסיסהאמונישעליוורקעליואנו

מחויביםלפעולבכלטובהלמעןהעםוהארץ.

התנועההדתיתלאומיתלקחהעלעצמהאתהאחריות

האחריות את עצמה על לקחה לאומית הדתית התנועה
בתפקיד שנמצא שמי יתכן ולא למדינה" נשמה "לתת

מנהיגותיבתנועהזאתיפעלבהיפוךגמורלמגמהזאת.
הקודש את המחללות לתנועות סלחנות ואין אחווה אין

בישראלהמותירותאתמדינתישראלכגוףבלינשמה.
אנוקוראיםלתיקוןמיידיוממשיולהרמתדגלנוהאמיתי,
דגלשלתורהונאמנותלהורקבאופןזהנוכלכולנוכאחד

יחדלמלאאתשליחותנובמדינהובממשלה.



אנומאמיניםבתורהמןהשמים,תורהשבעלפהותורהשבכתבהנלמדתומבוררתבבתיהמדרשות
בנאמנותלמסורתישראל.
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דואר נכנס

 
 שלום וברכה.... 

 "קצת" באיחור...אבל מוטב מאוחר מאשר אף פעם...לא?!? 
אז אני ו- mor30 התחתנו בשעה טובה בחודש מרץ 

האחרון...... מלאאאאאאאאאאאאאא ת ו ד ה 
ברק ומוריה לייבוביץ'

 

שליש גן עדן

ברק ומוריה לייבוביץ'

לצוות שליש גן עדן!תודה!
בהתחלה הססתי להירשם לאתר אבל הבנתי שבתור גרושה 

עם כיסוי ראש לא ידעו שאני פנוייה ושדרך אתר נראה לי דרך 
יותר קלה למצוא את הזיווג שלי. נרשמתי ופניתי למאיר )הראשון 

והיחיד(. נפגשנו קצת אחרי זה במירון בלג בעומר וישר ידעתי 
שזה זה. שנינו גרושים ועברנו נישואין קשים. ברוך ה׳ שבסוף 

כן נרשמתי לאתר! אנחנו 
מתחתנים בעזרת ה׳ 

בטו באב. תודה בורא 
עולם ולשליש גן עדן 

בשליחותכם!
ניקול ומאיר

שליש גן עדן

ניקול ומאיר

תודה!

עם יותר מחצי מיליון כניסות בחודש – )לפי נתוני גוגל אנליטיקס(                      
כשכמעט כל יום יש חתונה של זוג שהכירו באתר...
ורוב הפנויים פנויות הדתיים בישראל רשומים שם,

הכי פשוט להיכנס לשליש גן עדן

בשליש גן עדן, כמעט בכל יום, אנחנו מקבלים מייל כזה...
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השבת היא השבת השלישית משבתות בין המצרים, 
שבהן אנו מתאבלים על חורבן בית המקדש. 

חז"ל תקנו שבשבתות הללו ההפטרות אינן קשורות 
לתוכן הפרשות אלא לענייני דיומא, תוכחות ודברי 
ישראל. בשתי שבתות מפטירים  נביאי  המוסר של 
הנקראת  "דברים",  פרשת  ובשבת  הנביא  מירמיהו 

"שבת חזון", ההפטרה מדברי ישעיהו הנביא. 

הנביאים התריעו שהמשך ההידרדרות הרוחנית של 
עם ישראל יביא חורבן. כאשר קדמונינו קבעו לקרוא 
בתורה, כיוונו כך שגם התכנים של אותה פרשה יתאימו 
לענייני דיומא, לעורר אותנו לתשובת המשקל, כשם 

שדברי הנביאים בשעתם ולדורות נועדו לכך. 

בפרשת "דברים" משה רבנו לא מלמד את עם ישראל 
מצוות, שהרי חומש "דברים" הוא חומש של מוסר 
הוא  פרידתו.  לפני  ישראל  לעם  משה  של  ותוכחה 
מעורר אותם לתשובה על העבר כדי שמכאן ואילך 
יתקנו את מעשיהם. החטא הראשון שעליו מוכיח 
משה את העם הוא חטא המרגלים, ורק בפרשה הבאה, 
פרשת "ואתחנן", הוא מוכיח אותם על חטא העגל, 
אף על פי שמבחינת הזמנים חטא העגל קדם לחטא 
המרגלים. משה רבנו מוצא לנכון לעורר אותם בתחילה 
שעם  שהעונש  מפני  המרגלים,  חטא  על  לתשובה 
ישראל נענש על כך היה גדול מהעונש על חטא העגל. 

אנו רואים שאפילו 
שחטא העגל 
חטא  הוא 
של  חמור 
זרה,  עבודה 
מקום  מכל 

ה  ס י א מ ה

בארץ חמדה היא חמורה יותר, ולכן 

 - יותר  הרבה  חמור  עליה  העונש 

חורבן בית ראשון, חורבן בית שני, גלות וכל הנלווה. 

משה רבנו מוכיח את עם ישראל ואומר להם: "בדבר 

הזה אינכם מאמינים בה' אלקיכם", ופרש רש"י: "שהוא 

מבטיחכם להביאכם אל הארץ ואתם אינכם מאמינים 

בו". דהיינו, חסרון האמונה שמוצא מרע"ה בעם ישראל 

אינו באחד משלשה עשר עיקרי האמונה, אלא בחוסר 

האמונה בהבטחת ה' להביאם לא"י. 

מכאן אנו למדים על חשיבותה של א"י לעם ישראל. 

ביטחונית  לבעיה  פתרון  רק  אינה  לארץ  ביאתם 

ומקום מגורים, אלא קיומה של האומה מותנה בזה. 

כותב  כך  כעם.  נחשבת  היא  בארץ  כשהאומה  ורק 

הרמב"ם בספר המצוות, במצוות קידוש החודש: שלא 

יעלה על הדעת שיהודים לא יהיו בארץ, 

חלילה לאל מעשות זאת, שהרי הבטיח 

דהיינו,  האומה.  אותות  ימחה  שלא 

יהודים  קומץ  רק  ולו  יהיו,  לא  אם 

בא"י, הרי הדבר נחשב כאילו האומה 

אינה קיימת. גם בתקופות הקשות 

עשרה  לפחות  בארץ  היו  ביותר 

יהודים שנחשבים "עדה". גם בזמן 

שארץ יהודה וארץ השומרון 
היו חרבות, היו בגליל עשרה 

יהודים. 

מובן שיש הבדל אם יש עשרה יהודים או שיש מאה, 
"מרובים  דומה  אינו  מליון.  עשרה  או  מליון,  אלף, 
העושים את התורה" ל"מועטים העושים את התורה". 
לכן כל חיזוק של אחיזתנו במרחבי ארצנו מחזק את 

החיים הלאומיים של כנסת ישראל. 

זאת אנו קוראים בשבת זו לפני תשעה באב, מפני 
עלינו  חמדה.  בארץ  מאיסה  בגלל  היה  שהחורבן 
לעורר את הערגה הנפשית, את החשק והרצון ליישב 
את כל חבלי ארצנו ולהיאחז בהם, וזה יביא בסופו 
הארץ  הסגרת  הביטחון.  ואת  השלום  דבר, את  של 
לידי המחבלים לא רק שלא תביא שלום, אלא היא 
עלולה חלילה להגביר את ההתנכלויות שלהם ואת 

הירי על הישובים. 

המרגלים,  חטא  את  יתקן  ישראל  שעם  רצון  יהי 
וממילא תשעה באב יהפך ליום ששון ושמחה, ושבית 

המקדש יבנה ויעמוד על תילו בתפארתו. 

אלפי  לפני  שאירע  החורבן  על  מתאבלים  בהיותנו 
שנים, אין להתעלם מהאסון הכבד שפקד את מתיישבי 
זו. לצערנו,  לפני שמונה שנים בתקופה  גוש קטיף 
הנהגת המדינה לא למדה מהעבר וגם כעת נמשכות 
כפי  ואנו סובלים מהן  להשפיע  חולשות המרגלים 

שראינו במלחמת לבנון השנייה. 

מהאירועים חשוב להסיק מסקנות ולדעת ששלומנו 
וביטחוננו לא יושג באמצעות הסגרת חבלי ארצנו 
לידי המחבלים, אלא באמצעות חיזוק ההתיישבות 
בכל מרחבי ארצנו והחלת ריבונות של עם ישראל 

על כל חבלי ארצנו, ובעזרת השם נעשה ונצליח. 

מחזקים ומתחזקים
 הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

ראש
הישיבה

הנחושת  מגילת  של  סיפורה  הוא  מיוחד  סיפור 
שנמצאה במדבר יהודה, והוברחה בידי כמה בדווים 
את  מפרטת  זו  מגילה  בעקבה.  הלאומי  למוזיאון 
שהכין  בכלים  מדובר  כנראה,  המקדש.  כלי  מיקום 
בר כוכבא, למקרה של בנייה מחודשת של המקדש. 
שהייתה  כיון  המגילה  את  לפתוח  פחדו  הירדנים 

עשויה מנחושת והייתה עלולה להתפורר. 

את הפתרון מצא פרופ' קון מקנדה שפנה לירדנים 
בשיטת  השתמש  הוא  כל  קודם  מפתה.  בהצעה 
כך,  נאות. אחר  השכנוע הבין-לאומית של תשלום 
טורים,  טורים  כתובה  שהמגילה  שכיון  להם  אמר 
הוא ינסר טור אחד ויפענח אותו ואחר כך ינסר את 
הטור הבא. אם לא יצליח, הם יכולים להפסיק אותו 
באמצע. כמו כן, הציע להם הצעה מפתה אם ימצאו 

את הכלים בעזרת המגילה. 

הירדנים קיבלו את ההצעה, ואכן פרופ' קון הצליח 
לקרוא כ92% מהמגילה ופירסם אותה פרופ' בן ציון 
זו יש פירוט רב, כמה לחפור בתוך  לוריא. במגילה 
המערה כדי להגיע לכל כלי וכלי. כך שיש לנו הוראות 

ברורות כיצד בדיוק להגיע לכל הכלים. 

ישנה בעיה קטנה שפשוט לא כתוב היכן המערה... 

של  ביטוי  ישראל,  לעם  סמל  היא  המקדש  מנורת 
הגלות הוא הופעתה על שער טיטוס ברומא. כאשר 
עיצבו את סמל המדינה, ציירו בו את המנורה שבשער 

טיטוס כסמל לחזרה לציון. שנים רבות העלייה לארץ 
הייתה רק דרך נמל חיפה, על כן כאשר בנו את בית 
הכנסת המרכזי ב"הדר" חיפה, הכינו פסיפס בכניסה 
לבית הכנסת שבו רואים את העם החוזר לציון נושא 
את המנורה חזרה לארץ. זו גם הסיבה שכאשר נגזר 
על מגורשי נצרים שבגוש קטיף, להיעקר מאדמתם 
בארץ ישראל, הם לקחו עימם את מנורת בית הכנסת 
מצפה  זו  מנורה  מקדשנו.  בית  לשריד  עמה  ועלו 
במוזיאון גוש קטיף שבירושלים עד לחזרתה לגוש 

קטיף המחודש בב"א. 

טיטוס  בשער  המנורה  על  שאלנו  שעבר  בשבוע 
-מדוע לא רואים בה את שלושת הרגלים שנראות 
בפסיפסים עתיקים, בציורים, בכתבי יד ובחרסים? 

)וכן הוא ברמב"ם הלכות בית הבחירה ג', א'(. 

כמו כן, כיצד ייתכן שבמנורת המקדש, צוירו בתחתיתה 
שקצים ורמשים?

אריאל  ישראל  הרב  ידידנו  המקדש,  מכון  ראש 
שליט"א, טען שיש עדיין אפשרות לומר שמתחת 
למתקן זה היו שלוש רגליים שלא הוכנסו לתבליט. 

הרב הרצוג מעלה סברה מעניינת שבמהלך המסע 
של המנורה לרומא נשבר הקנה המחבר את המנורה 
ביותר מבחינת  עם תחתיתה, שהוא החלק הרגיש 
הגודל. הרומאים, הוסיפו למנורה הזאת תחתית רחבה 
כדי שיוכלו להוליך אותה במסע הניצחון, ובאותה 

הזדמנות צירפו לכך שקצים ורמשים

באחד משיעוריי בנושא, הציע בפני אחד החברים 
מטירת צבי, רעיון יהודי מקורי לפתרון התעלומה. 

למקדש,  מנורה  תרם  האנשים  שאחד  להיות  יכול 
בדיוק כמו שהילני המלכה תרמה נברשת )יומא לז. (. 
הגוי עיטר את המנורה בשקצים ורמשים, ואחר כבוד, 
שמו את המנורה במחסני המקדש. כמה שעות לפני 
השלב הקריטי שטיטוס פרץ את החומות, קם יהודי 
חכם ובעל תושייה, לקח את המנורה המקורית וגנז 
אותה בתחתיות הר הבית, ובמקומה שם את המנורה 
שנתרמה, במקום הקודש. כאשר טיטוס הגיע למקדש, 

זה מה שהוא מצא וזה מה שהוא לקח. 

איני יודע אם סיפור כזה יכול להיות סברא אמיתית, 
אבל הוא בהחלט מתאים לתושייה יהודית אופיינית 

בעת צרה.  יש לכם מידע נוסף? אשמח לשמוע. 

 pvpuah@gmail. com

שיטת שכנוע בין-לאומית
הרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

יורה
דעה

עלינו לעורר את הערגה הנפשית, את 
החשק והרצון ליישב את כל חבלי ארצנו 

ולהיאחז בהם, וזה יביא בסופו 
של דבר, את השלום ואת הביטחון

מנורת המקדש היא סמל לעם ישראל, 
ביטוי של הגלות הוא הופעתה על 

שער טיטוס ברומא. כאשר עיצבו את 
סמל המדינה, ציירו בו את המנורה 

שבשער טיטוס כסמל לחזרה לציון 

שנים
לגירוש
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המרכז הארצי לקרקעות חושב 
היום על עתידכם ועתיד ילדיכם.
קרקעות כרכור החדשה
קרקע חקלאית פרטית בטאבו
במרקם עירוני!

סדין
חצי
עמ'

רבע
עמ' A4A3סטריפ

סדין
חצי
עמ'

רבע
עמ' סטריפ

לבן
A4A3

שלך תאמר לךתודה

המשפחה

מהרו!
מכירת שלב ב’ מסתיימת!

₪109,000
הזדמנות אחרונה לפני עליית המחיר! *4939

הּ” ם בָּ בְתֶּ וִישַׁ ם אֶת הָאָרֶץ  תֶּ “וְהוֹרַשְׁ

)במדבר לג, נג(

חברה לשיווק ויזמות בנדל”ן 
המתמחה באיתור קרקעות חקלאיות 
בעלות פרמטרים איכותיים להפשרה.

w w w . k a r k a o t . b i z



ופתחה  ב"ה תעסוקטיף מצאה עבודה לאלפי אנשים 
אנשים  מאות  מסתובבים  עדיין  אולם,  עסקים.  מאות 
ללא עבודה. אצל אנשים אלו הקשיים והמצוקה גדולים 
פי כמה. עבור אנשים אלו הבעיות הולכות ונהיות קשות: 
ככל שהשנים עוברות האנשים במצב קשה יותר: קשיי 
גוברים, בעיות נפשיות קשות, חוסר הערכה  האבטלה 
ומשפחתיים  זוגיים  קשיים  גם  רבות  ופעמים  עצמית 

המקשים יותר על מציאת העבודה. 
אנשים הולכים ומתבגרים, ושוק העבודה דוחה אותם. 

לאחר שניסו במהלך השנים, הגיעו כעת לידי ייאוש מוחלט. 
ישנם רבים שלמדו קורס מקצועי שלא התאים עבורם 
ואין בכוחם הכספי או הרוחני ללמוד שוב מקצוע חדש. 

יש הרבה  בניית מגורי הקבע לא הסתיימה אצל רבים. 
אנשים שהקמת העסק שלהם תהיה במגורי הקבע. 

תעסוקטיף איננה יושבת במשרד ומחכה שיבואו אליה. 
עובדי תעסוקטיף והמתנדבים עוברים מבית לבית; מחזקים 
ועידוד. הם  כוחות, שמחה  נוטעים בהם  את האנשים; 
מצילים לעיתים את כל המשפחה, ומביאים את האדם 

למציאות שבה יהיה ראוי לשוב לעבודה. 
תעסוקטיף מורכבת מאנשי מקצוע מתחומים שונים. 
ההתמחות של תעסוקטיף במהלך השנים הלכה והתעצמה, 
כך שאנו מצליחים ב"ה לכוון אנשים לעבודה מתאימה 
ויכולות כך שיצליחו להתקבל אליה  ולתת להם כוחות 
קורסים  במימון  מסייעת  תעסוקטיף  בה.  ולהתמיד 
מקצוע.  לשינוי  הזקוקים  רבים  לאנשים  מקצועיים 
תעסוקטיף עומלת רבות בכדי למצוא את הקורס המתאים 
והדרך הנכונה לכל אדם ואדם. לאחר שהעובד התקבל 
רב, בכדי  זמן  לעבודה, תעסוקטיף מלווה אותו במשך 

לחזק את קליטתו במקום העבודה. 
במקרים הנדרשים תעסוקטיף מסייעת בפתיחת עסקים. 
סיוע זה בא לידי ביטוי הן בהכוונה הראשונית לבדיקת 
תאימות האדם לעסק שאותו הוא רוצה להקים, אחר כך 
בכתיבת תכנית עסקית, במימון חלק משמעותי מהעסק, 

בליווי העסק ובחיזוקים נוספים כגון פרסום העסק: ירידים 
שונים למכירת תוצרת גוש קטיף ועוד. 

ישנם כלים נוספים - פרטניים, שהעיקרון המנחה שלהם 
הוא ליצור לכל אדם את החליפה המתאימה לו. תעסוקטיף 
אינה בית חרושת להכנסת עובדים, אלא מפעל של חיזוק, 

אהבה, חיבוק, עידוד והכוונה תעסוקתית. 
לפני כשנה, ערכה ביתי עבודה לבית הספר על תעסוקטיף. 
בסיום העבודה ביקשה לראיין אותי ונעניתי בחיוב. היא 
שאלה: "אבא, האם יש לך מקרה מהיום!?" אמרתי לה שיש 
מישהו שהצלחנו היום להכניסו לעבודה. התקשרנו אליו 
כדי לברכו, והאיש בכה בטלפון ואמר: "הרב רימון, אתם 
חושבים שעזרתם לי במציאת עבודה? הקמתם את כל 
המשפחה על הרגליים! בגוש קטיף היינו משפחה שמחה, 
ובשנים האחרונות הפכנו למשפחה דיכאונית. הילדים היו 
במצב נפשי מסובך ואף אשתי ואני חשבנו על גירושין. 
מאז תחילת התקווה לעבודה, וכעת במציאת העבודה, 

כל הבית השתנה. חזרה השמחה לביתנו!". 
ביתי שאלה: "אבא, בזה אתם עוסקים?". אמרתי לה: "את 
יודעת שאלו הדברים שאנו עושים. אנחנו מנסים להחזיר 
את תושבי גוש קטיף לעבודה!". פתאום הבנתי, שהיא 
ידעה על מספרים, על כמות האנשים שחזרו למעגל 

התעסוקה. אבל כעת, כששמעה סיפור אישי, הבינה 
מהי משמעותה של חזרה לעבודה 

לכל אחד, ופי כמה 
גוש  לתושבי 
בקשיים  קטיף 

המיוחדים שעברו 
עליהם. יש לנו את 

היכולת לעזור להם. 
יש לנו צוות מקצועי 

מדהים, וב"ה כל הזמן 
ישנן הצלחות. 

פיתחה  תעסוקטיף 

תוכנית שיקום תעסוקתי בשיטה הוליסטית המאפשרת 

תפירת חליפה אישית לכל אדם לפי צרכיו. אנו שואפים 

היום יותר מתמיד, להביא אנשים אלו למצב של אמונה 

בעצמם ועמידה בזכות עצמם, לאפשר גדילה, התפתחות 

והסתגלות למצב חדש ומלא חיוניות. 

למעגל  ולהשיבם  העבודה,  את  לסיים  בכדי  אולם, 

התעסוקה, אנו זקוקים להצעות עבודה נוספות ובעיקר 

לכסף. הפרויקטים עולים כסף רב לדוגמה: מלגות עבור 

קורסים לצורך הסבות מקצועית, מימון אנשי מקצוע 

בתחום העסקי או הפסיכולוגי, מימון צוות מקצועי לצורך 

השמה תעסוקתית, סיוע בפתיחת עסקים חדשים וכדומה. 

ב"ה המדינה משתתפת בסכום של 75% מההוצאות שלנו 

)כלומר: שכל תרומה שלכם הופכת להיות פי ארבעה!(, 

שלנו.  ראשונית  בהוצאה  מותנית  ההשתתפות  אולם, 

חסרים סכומים גדולים מאוד כדי להצליח ולהשלים את 

המשימה, ולכן כל סכום משמעותי. 

ללא תרומות, אין השתתפות של המדינה!

נכון לעתה, ההסכם אם המדינה הוא רק עד סוף 2013 

למניינם. צריכים להזדרז ולעזור לאנשים נפלאים אלו. 

בע"ה שנצליח להשיב את שאר תושבי גוש קטיף הנפלאים 

לעבודה, שיזכו לעמוד על רגליהם בזכות 

עצמם, ולהמשיך להיות נותנים ופוריים 
כפי שהיו בעבר 

תעסוקטיף | דו"ח מצב
הרב יוסף צבי רימון - רב אלון שבות דרום ור"מ בישיבת 'הר עציון'

מדברים
מהשטח

נדרשנו לאמונה  גוש קטיף  לאורך כל שנות קיומו של 
גדולה. לאמונה שהחול הזה עליו נתיישבנו, שלא צימח 
דבר לפני בואנו, ייתן פירותיו בעין יפה. חול שיצמיח קודש. 
אמונה שאפשרה - בתוך טרור ובתוך פצמרי"ם, מטעני 
צד וירי בלתי פוסק - ולהמשיך את החיים, לבנות ולנטוע. 
אחת השאלות שנשאלנו תדיר הייתה כיצד שרדנו? מהו 
מקור הכוח שגרם לכך שאף על פי שבמשך השנים קברנו 
כחצי אחוז מהאוכלוסייה שבגוש קטיף, רק בודדים עזבו 
כיצד אנשים הנמצאים תחת  ביטחוניות?  בשל סיבות 
במקום  לחיות  מסוגלים  פוסקת,  בלתי  טרור  מתקפת 

ולנהל חיים שפויים? 
הפניתי את האנשים לשירו המפורסם של ביאליק:

אֲבוּ אַחֶיךָ...  נּוּ שָׁ עְיָן מִמֶּ ךָ לָדַעַת אֶת-הַמַּ "אִם-יֵשׁ אֶת-נַפְשְׁ
את  רְזֶל לָשֵׂ וְכֹחַ בַּ נָפֶשׁ,...  עֲצוּמוֹת  זֶה, תַּ ימֵי הָרָעָה עֹז כָּ בִּ
מָרָה  חֲבֵא בּוֹ נִשְׁ כֶם הַנָּטוּי לִסְבֹּל... אֶת-הַמַּ ל-עָמָל, שֶׁ יַד כָּ

יבָתָהּ לֹא- שֵׂ ירָה, שֶׁ בִּ ךָ הַכַּ -וּבְעֶצֶם טָהֳרָהּ - רוּחַ עַמְּ
ת נְעוּרֶיהָ - אִם  ה חֶמְדַּ הוֹבִישָׁ
ית  ה-אֶל-בֵּ ל-אֵלֶּ לֹא-תֵדַע לְךָ כָּ
ן,...  וְהַנּוֹשָׁ ן  הַיָּשָׁ סוּר,  דְרָשׁ  הַמִּ
דְרךְֹ,  ית חַיֵּינוּ תִּ ן בֵּ רַגְלְךָ עַל-מִפְתַּ
מָתֵנוּ".  וְעֵינְךָ תִרְאֶה אוֹצַר נִשְׁ

אכן, מי שלא היה מלא באמונה, 
בגוש  לשרוד  מסוגל  היה  לא 

קטיף. אמונה זו נוצרה מהחיבור 

המיוחד שהיה בגוש בין תורה לעבודה כפשוטו. חיבור בין 
אנשי עמל לתלמידי חכמים. בין אימפריה של חקלאות 
לאימפריה של תורה. גוש קטיף נחשב ליצואן מספר אחד 
גרניום,  ייחורי  של מדינת ישראל בגידולים שונים כמו 
ירקות אורגאניים, ירקות עלים ללא חרקים, עגבניות שרי, 
ועוד. מאידך התפתח בגוש עולם תורה אדיר של עשרות 
מוסדות תורה על מאות תלמידיהם: שתי ישיבות הסדר 
בנווה דקלים ובנצרים, ישיבה גבוהה בנווה דקלים, מכינה 
קדם צבאית בעצמונה, מכון התורה והארץ בכפר דרום, 
ועוד ועוד. ההרמוניה וחיי השיתוף המופלאים, בין אנשי 
התורה לאנשי העבודה, תוך הפרייה הדדית, הולידו אמונה 
גדולה בארץ, בתורה, ובכלל ישראל. והולידו גם חוסן, עוז 

ותעצומות נפש להתמודד עם הקשיים שהלכו וגברו. 
לא  זר  ומשבר קשים.  זעזוע  יצר  הגירוש מגוש קטיף 

גודל השבר. במשך  שנים מסרנו את הנפש על יבין את 
הפרחנו  הזה,  המקום 
יישבנו  השממה,  את 
שימשנו  הארץ,  את 
למדינה,  מגן  חומת 
היינו שלוחי ציבור של 
מדינה ששלחה אותנו 
לשם. הגירוש והחורבן 
נוראה  יצרו תחושה 
של בגידה ושל חילול 

הגדול  ה' 

והנורא, 

בעקירת יהודים מארצנו ומסירתם אדמתנו לנכרים. 

בשבת הראשונה שלאחר הגירוש אמרתי לאנשים במלון: 

זכינו ב"ה בגוש קטיף למדרגה עצומה: לאהוב את ה' "בכל 

לבבך" בשני יצריך, ביצר הטוב וביצר הרע, כשהפכנו את 

המדבר לגן עדן: "ישושום מדבר וציה ותגל הערבה" "בכל 

נפשך" אפילו נוטל את נפשך, גם את זה קיימנו ב"הידור" 

בקרוב לשני עשורים של טרור. "ובכל מאודך" בכל ממונך, 

גם לזה זכה צבור גדול בגוש קטיף לקיים "בהידור" כשסרב 

לפנות את רכושו ולהתפנות, למרות האיומים שמי שלא 

יארוז ויעזוב עד הזמן הקובע, יאבד את כל רכושו: בית, 

תכולה, רכב, פיצויים ועוד. 

עתה עלינו לאהוב את ה' במדרגה היותר נעלית: "ובכל 

מאודך" "בכל מידה ומידה שהוא מודד לך הווה מודה לו 

במאד מאד". עתה, למרות הכאב הצער והכעס העצומים, 

והשאלה הקשה: "א-לי א-לי למה עזבתני?? עלינו לקבל 

אל הייסורים באהבה ולדעת שמאת ה' הייתה זאת היא 

מבראשית".  ולהתחיל  בבקר  "לקום  בעינינו",  נפלאת 

"והיא שעמדה לנו" אותה אמונה גדולה שלוותה אותנו 

בגוש, היא שאפשרה לנו "התנערי מעפר קומי", והיא זו 

שנתנה לנו את הכוח להקים את הקהילות מחדש, לשקם 

ולהשתקם, לבנות ולהבנות 

מלאים באמונההרב קמינצקי
שניםהרב יגאל קמינצקי - רב גוש קטיף תובב"א

לגירוש
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“המסע”
בפסגות  חווייתיים  למסעות  נצא 
הרי  של  הגדולים  ובנחלים  עציון  גוש 
ירושלים ומדבר יהודה, נרחץ בעשרות 
מעיינות, נבשל בעצמינו ארוחות מלכים 
קסום  תיכוני  ים  בחורש  נהלך  בשטח, 
ונלון לאור המדורה תחת כיפת השמים 

במלון אלף הכוכבים של הטבע.

מסע נודד מגוש עציון לירושלים
עציון  גוש  מפסגת  חוויתי  למסע  נצא 
דרך הנחלים הגדולים של הרי ירושלים, 
לאור  ונלון  מעיינות  בעשרות  נרחץ 
המדורה תחת כיפת השמים במלון אלף 

הכוכבים של הטבע.
המסע מיועד לבנים ולבנות )בקבוצות 

נפרדות( בוגרי ז’-ט’.
 ,)22-25/7( באב  ט”ו-י”ח  מועדים: 
באב-  כ”ט   )29/7-1/8( באב  כ”ב-כ”ה 

ב’ באלול )5-8/7(
עלות: 495 ₪ לילד

מסע נודד בגוש עציון
נרחץ   . עציון  בגוש  חוויתי  מסע 
שייח’  בקברי  נבקר  פועמים,  במעיינות 
עתיקים, נהלך בחורש ים תיכוני מרהיב, 

לאור  ונלון  מלכים  ארוחות  נבשל 
המדורה תחת כיפת השמים במלון אלף 

הכוכבים של הטבע.
המסע מיועד לבנים ולבנות )בקבוצות 

נפרדות( בוגרי ה’-ז’
ט”ז-  ,)17-19/7( באב  י’-י”ב  מועדים: 

י”ח באב )23-25/7(
עלות: 450 ₪ לילד

מסע נודד בוואדי קלט
אל  ירושלים  מפאתי  רגלי  למסע  נצא 
את  נחצה  קלט,  ואדי  דרך  יריחו  אזור 
של  בנחלים  היפה  דרך  יהודה  מדבר 
המים  בברכות  נרחץ  יהודה,  מדבר 
צוקי  בין  נהלך  הוואדי,  של  הטבעיות 
המדבר ונלון לאור המדורה תחת כיפת 
השמים במלון אלף הכוכבים של הטבע.

המסע מיועד לבנים ולבנות )בקבוצות 
נפרדות( בוגרי ח’-י’

כ”ב-  ,)17-19/7( באב  י’-י”ב  מועדים: 
כ”ד באב )29-31/7(
עלות: 470 ₪ לילד

טיול הישרדות
במהלך הסדנה נלמד להתמודד בעצמנו 
עם איתני הטבע ולהסתדר לבד בשטח. 

בהדרכת גדי חיימוב 
נלמד את יסודות הניווט, נכיר את צמחי 
בבישול  לאדם  ושימושיהם  החורש 
וברפואה, נדליק מדורה ללא גפרורים, 
שאספנו  מצמחים  ערב  ארוחת  נכין 
במהלך היום, נמצא מקורות מים ללא 
מפה, נלמד את יסודות הגששות, נתרגל 
ללילה  מכסות  נבנה  בשטח,  הסתוות 
ונלון בהם, נכיר את החי מתחת לאבן, 
נלמד להתמצא בתוך מערות ועוד ועוד.

מיועד לבוגרי כיתות ח’-י’
מועד: ט”ז-י”ח באב )23-25/7(

עלות: 490 ₪ לילד

“סיירי עציון”
שבוע טבע, טיולים והרפתקאות

בהרודיון,  זריחה  עציון,  גוש  מעיינות 
באומגה  גלישה  במערות,  זחילה 
ניצנים  בחוף  לינה  בארץ,  הארוכה 
יום  הארץ,  לחופי  ההעפלה  ושחזור 
והרפתקאות  מעיינות  טיולי  שדאות, 

נוספות...
מיועד לבנים ולבנות )קבוצות נפרדות( 

בוגרי כיתות ו’-ז’.
מועד: ט”ו-י”ח באב )22-25/7(

עלות: 840 ₪ לילד

חידושים בהתיישבות ובמחקר 
ביהודה וירושלים בעשור השני 

של תקופת המנדט
מחנה הנופש בהדרכת אריה רוטנברג
בין המדריכים הנוספים: אריה אולמן, 
נעם ארנון, שי בייטנר, יוחנן בן יעקב, 

ד”ר גבי ברקאי ועוד...
במחנה הנופש בו נציין 70 שנה 

לעלייה לכפר עציון, נפתח כרקע 
לאירוע בהתאוששות של היישוב 

היהודי בארץ אחר מאורעות תרפ”ט. 
נעקוב אחר ההתפתחויות המרשימות 
הן בעלייה ובהתיישבות, והן במחקר 

בידיעת הארץ, בעשור השני של שלטון 
המנדט. 

מבין הנושאים והמסלולים: חיי 
קבוצת אברהם בכפר פינס ובגבעת 
עדה, רודגס והימים הראשונים של 
הקיבוץ הדתי, מסלול באזור מעלה 

החמישה וביקור במוצא עילית, סיפור 
הקמתם של מפעלי ים המלח וקיבוץ 

בית הערבה, חידושים על המנזר 
הרוסי  וחברי כפר עציון של הולצמן  

שהתגוררו בו, ביקור במוזיאון רוקפלר 
בדגש על החפירות והמימצאים  

מהעשור השני של המנדט, חידוש 

היישוב היהודי בחברון ופינויו 
במאורעות תרצ”ו, החפירות בתל 

לכיש ובתל בית מירסים  ומבט בחיי 
הירושלמים בעיר העתיקה ובשכונות 

החדשות בימים ההם.
 תאריכים: כ”ט באב – א’ באלול

)5-7/8(
מחנות הנופש מתקיימים בבית ספר 
שדה החל מראשית שנות השבעים 

בכל שנה עוסק המחנה בנושא הקשור 
לתולדות עם ישראל בארצו, במהלך 

המחנה אנו משלבים הרצאות מפיהם 
של מיטב המרצים וסיורים רגליים.

אירוח בחופשת הקיץ
בכפר עציון 
 בית ספר שדה שמח להציע לציבור
אירוח בחופשת הקיץ במחירים נוחים
לרשות המתארחים: סביבה שקטה ונעימה, דשאים רחבי 
ידיים, מגוון שיעורים מפי טובי הרבנים, גן שיר השירים, 
אוויר הרים צלול כיין ונוף מרהיב בגובה של כאלף מטר 
מעל פני הים, חיזיון אור קולי המספר את ההיסטוריה 
של גוש עציון, אמת הביאר – אמת מים מתקופת בית 
שני וסיורים למשפחות בהנחה למתארחים.

לפרטים והרשמה:
בית ספר שדה כפר עציון )ע”ר(

02-9935133
www.k-etzyon.co.il

פעילויות קיץ למבוגריםפעילויות קיץ למבוגרים

פעילויות קיץ לבני נוערפעילויות קיץ לבני נוער

  חדש!!! 
שישה צימרים

מפוארים 

החדשהקמפינג במתחם להתארח ניתן 



נבו כץ

מניין נולד הצורך לתעד בתמונות את גוש קטיף?

הרעיון נולד בשנת 2000. כשהתחילה האינתיפאדה 
הלכנו באותו ראש השנה לחוף הים לתשליך, הגענו 
וראינו אורחים  הים  שפת  דקלים" על  "חוף  למלון 
מבוהלים שחיכו לרגע שראש השנה יצא והם יוכלו 
לחזור לבתיהם. זו הייתה נקודת המפנה בתיירות לגוש 
קטיף. פחות תיירים, פחות תיירות פנים. אמרתי לעצמי 
זה הרגע להתחיל ולצלם את הגוש, את כל הפינות חמד 
שאם "מוחמד לא בא אל ההר - ההר יבוא אל מוחמד". 
זה לקח זמן, קניתי ציוד, בנינו אתר אינטרנט "חדשני"... 
בקושי הכירו אז את האינטרנט. דף הבית היה מעין 
ובו עשרה חלונות. כל חלון אפיין דבר  דף באלבום 
אחר: חינוך, חקלאות, תיירות, ביקורים ועוד. כל חלון 
הכיל בתוכו גם תת-ספריות של נושאים שצילמתי 

והעליתי לאתר.  

תמונה אחת שנחקקה בזיכרונך?

אוהב  אתה  מהילדים  מי  את  אבא  לשאול  כמו  זה 
יותר. כמו אבא אני זוכר את רוב התמונות שצילמתי 
וצילמתי עשרות אלפי תמונות. התמונות שלי פורסמו 
בעיתונות, בספרים, באתרים, בלוחות שנה ועוד. בכל 
אופן התמונות שצילמתי בים היו תמונות מיוחדות 

שחסרות לי מאוד היום.  

בכלל  בתיעוד  הערך  לדעתך  מה  כארכיונאי, 
ובתיעוד גוש קטיף בפרט?

לא חשבתי על כך מראש. היה לי מעין דחף שאמר לי 
צא ותתחיל לצלם. ניסיתי לרתום אנשי מפתח בגוש 
וביקשתי מהם שיעשו זאת. הם ראו בכך השלמה עם 
מצב בלתי רצוי שאסור היה לדבר עליו. אני חשבתי 
הזמן  ועם  בהתנדבות  תחילה  בכך  ועסקתי  הפוך 
כאשר התמונות נהפכו למצרך מבוקש מכרתי חלק 
מהתמונות לעיתונות. הערך הגדול הוא שניתן היום 
לראות ולקרוא דברים שאינם כתובים בספרים. הסכנה 
שהחומרים הקיימים באתר "קטיף. נט" ובמחשבים 
בבתינו בגני טל עלולים להינזק ולהימחק ובכך פרק 
גדול בהיסטוריה של גוש קטיף ימחק. ניסיתי לעניין 
גופים שונים לקבל את כל החומר לצערי, עד היום לא 

קרה דבר. מה שכן קרה, לפני חודשים האקרים פרצו 
את האתר שלנו קטיף. נט והיה קשה מאוד להחזירו 
לאוויר. עד היום מי שנכנס לאתר מגיע לקישורים 
שאינם ניתנים לצפייה, וחבל שכך. לי באופן אישי קשה, 
אבל השלמתי עם המצב שיתכן שביום מן הימים כל 

החומר היקר ירד לטמיון.  

הפך  ומתי  בארכיון?  הצורך  את  הבנתם  מתי 
לממוסד? 

האתר היה ממוסד וציבורי על פי דעת הגולשים, אך 
היה ונשאר אתר פרטי. קטיף. נט היה האתר של גוש 
קטיף שניהלו בני משפחת סנדר.  היו ניסיונות להפוך 
אחת  האזורית.  המועצה  עם  משותף  לאתר  אותו 
התשובות שקיבלתי: "קטיף. נט הוא אתר של אדם 
יחיד ולא יחזיק מעמד. ואילו אתר של גוף רשמי יחזיק 
מעמד". וכך קטיף. נט נמצא כבר באוויר 13 שנה בכל 
מיני צורות עם ארכיון עצום של חומרים ותמונות. 
היו  לא  והאתר  שלנו  הארכיון  פעם  אף  לשאלתך 

ממוסדים ולכן הצליחו. 

ולחוקרים  יש בארכיון? האם פתוח לקהל  מה 
שמעוניינים לחקור את התחום? 

ד"ר אזי לבאון ראש החוג לתקשורת באוניברסיטאת 
אריאל, חקר כמה אתרים ובתוכם את קטיף. נט. לאחר 
מכן הוא הוציא מחקר וכתב ספר וכתב דברים חשובים 
בקיומו של האתר. במהלך  מאוד על הצורך שהיה 
דרך הדואר האלקטרוני עיתונאים  פנו אלי  השנים 
לא  שאלות...  ושאלו  תמונות  שביקשו  וסטודנטים 
היה לי זמן לענות לכולם. בסה"כ העבודה הזו הייתה 
טובענית, שעות לא שעות: יצאתי עם המצלמה לכל 
מקרה ותקרית בגוש קטיף, צילמתי, העליתי לאתר 
וכתבתי על כך ידיעה לאתר עם תמונה. בעקבות כל 
פצמ"ר או קאסם שנורו לעבר הגוש עדכנו את "מונה 
כמה  לעם ישראל  שסיפר  המפורסם  הפצמ"רים" 
פצצות נורו לעבר הגוש. היו ימים שדובר צה"ל היה 
מתקשר אלי ומתווכח כי הוספתי יותר מדי. במערכת 
עיתון "הצופה" לקחו את המונה והעלו אותו לעיתון 
נט  נכנס לקטיף.  גינת, היה  ובכל ערב העורך  היומי 

הבן  בנה  המונה  את  בעיתון.  המספר  את  ומעדכן 
וכל  שלנו אלחנן. הוא רצה להעצים את התחושה 
מי שעבר עם העכבר על גבי המונה שמע רעש של 
פיצוץ. כל זה כדי שהאנשים מחוץ לגוש ירגישו קצת 

ממה שעבר עלינו שם.  

איך הייתה רוצה שיזכרו את גוש קטיף?

כפינת חמד בארץ ישראל, כמקום התיישבות בארץ 
ישראל שנבנה באמצעות עשרות ידיים מיובלות של 
חלוצים ונהרס על פי החלטה זדונית ובלתי הגיונית. 
וכך  כל: הבית. הבית שם נשאר  המקום נשאר בפי 

הוא יהיה לנצח.  

מה עשית בימי הגירוש ועד מתי הספקת לתעד?

בימי הגרוש בעיקר עסקתי בניסיון לאחד את המשפחה 
לקראת מה שעומד לקרות, בניסיון לאחד את חברי 
במושב גני טל. ניסינו להתאחד ולקבל החלטה שאם 
חס ושלום יגרשו אותנו, אנחנו בכל מקרה נשאר ביחד. 
אנחנו הקמנו את מושב גני טל מחדש סמוך לקיבוץ 
חפץ חיים במ. א. נחל שורק. במהלך שנתיים נכנסו 
מעל 100 משפחות לביתם החדש. גני טל הינו הישוב 
היחידי שנשאר בשלמותו. במהלך הימים ההם עסקתי 
גם בניסיון להציל חלק מהמפעל שלי בגני טל. את 
בגני טל  משתלות סנדר שהתבססו במהלך השנים 

ובחטף נגדעו. 
רק  צילמתי  לצלם,  הפסקתי  ההם  הימים  במהלך 
בסביבות הבית בגני טל, בזמן הגרוש כלל לא צילמתי, 
מאותו היום שעזבנו לא חזרתי לגוש לצלם ולראות 
בתים הרוסים. התמונה שאני זוכר היא התמונה של 
גוש קטיף ירוק ופורח. אינני טומן את הראש בחול, 
ראיתי תמונות וצפיתי בסרטים, בכל מקרה לא יכולתי 

לצלם את המקום שבניתי. 

וצפון  קטיף  גוש  לקהילת  מאחל  אתה  מה 
השומרון?

אני מאחל לכולם איש איש ומשפחה לפי מצבה. שכולם 
ויבנו את בתיהם החדשים, שיתחילו בבניית  יכנסו 
ופרנסה  והמשפחה שלכולם תהיה תעסוקה  הבית 
טובה. שנחזור כולנו להיות מהנותנים ולא מהקבלים. 

מוטי וחנה סנדר

katif.net  לשמור ולזכור ראיון עם מוטי סנדר, חקלאי ובעל האתר

8

עת
יד

לו
גי



isaacnadlan@gmail.com טל’: 03-9303494, 050-5326929
איזק נדל”ן, שיווק, נכסים. רח’ חובבי ציון 36, פ”ת

צמוד למדד תשומות הבניה 05/13

שלווה 
בלב השומרון

בואו לגור בשומרון וליהנות מאיכות חיים, 
שלווה ובנייה איכותית

פדואל

הבית: 4 חדרים, 112 מ”ר 
מעטפת 80 מ”ר  |   מרפסת שמש גדולה 

מחיר מבצע!!! ₪1,165,000

היישוב: תורני לאומי 
הקהילה: 250 משפחות

אבני חפץ
היישוב: תורני לאומי 
הקהילה: 350 משפחות

המחיר: ₪843,000

הבית: דו משפחתי  |  4 חדרים    
 103 מ”ר על שטח של כ-300 מ”ר

היישוב: תורני לאומי 
הקהילה: 270 משפחות

רבבה

הבית: קוטג’ טורי  |  4 חדרים
96 מ”ר בנוי 

המחיר: 814,000 ₪

w w w. a m a n a . c o . i l
מרכז  1-800-260-240  

מידע
אמנה

בתי
אמנה

המספרים מספרים גוש קטיף 

אוהבים מאוד את ארץ 
 100% ישראל למרות הכול!

ישובים  בגוש קטיף 9,800 תושבים 22  גרו  הוקם 1,700 משפחות  הגוש   1973
צה"ל 1  חללי  איבה 3  מפעולות  נפטרים 44 נרצחו  קברות 48  בית  כנסת 1  בתי   25
מוסדות  תורה 6  תלמודי  ספר 3  בתי  גנים 6  מעונות 33  מתנ"ס 44  אזורי 1  ספר  בית 

תיכוניים 3 ישיבות 4 כוללים 4 מדרשות 1 מכינה קדם צבאים 390 חקלאים 4,500 

החקלאית  התוצרת  שווי  בשנה  חקלאית  תוצרת  טון  אלף   320 חממות  רובם  אדמה,  דונם 

בגוש  גודלו  תולעים  ללא  עלים  מירקות   90%  )₪ מליארד  )חצי   500,000,000
12 אוטובוסים של המועצה האזורית חוף עזה 4 חופי רחצה 36 מספר קו האוטובוס שהגיע 
לגוש קטיף מאשקלון 15,000 תיירים בממוצע בקרו בגוש בשנה כ- 120 חדרים במלון 

חוף דקלים כ-7 ק"מ אורך רצועת החוף 2 תנועות נוער )בנ"ע ואריאל( 4 ראשי מועצה אזורית 

37,000 דונם גודלה של גוש קטיף במבצע הגירוש השתתפו 42,000 חיילים ושוטרים 
השומרון:  צפון  מליארד(  )עשרה   ₪  10,000,000,000 כ-  הגירוש  עלות 

השומרון. וצפון  קטיף  גוש  את  לפנות  לקחו  ימים   8 תושבים   680 ישובים   4

קהילות  עם  מוקמים  ישובים   22 קהילתית  במסגרת  המשיכו   1450
משפחות  קבע 780 )54%(  לבתי  נכנסו  חדשות 670 )46%( 

 50 קרקע  קבלו  חקלאים   190 בתהליך  נמצאים  אך  לבית  נכנסו  טרם 

העבודה  ממעגל  ויצאו  פיצוי  קבלו   150 קרקע  לקבלת  מחכים  חקלאים 

ילדים  16% אחוזי אבטלה 960 תינוקות שנולדו מאז הגירוש כ-20 
קוראים בשמות של הגוש קטיף 100% מכלל בוגרי כיתה י"ב מתגייסים/

שירות לאומי 100% אוהבים מאוד למרות הכול את ארץ ישראל.

לפני הגירוש

אחרי הגירוש

מיהו מגורש?
אשר יאיר סוזין 

מתקופת "ההתנתקות" ועד היום, ניתן לדעת אם אדם תמך בתוכנית או 
התנגד אליה לפי המילה שבה השתמש כדי לתאר אותה. מי שקרא לתוכנית 
"גירוש" או "עקירה" התנגד אליה בפירוש, ומי שקרא לה "התנתקות" 
כנראה תמך בה או לכל היותר נמנע מלהחליט אם הוא בעד או נגד. 
ניתן להבין מה הייתה עמדתה של התקשורת בישראל כאשר בוחנים את 
הרטוריקה שבה בחרה להשתמש ב-2005. השימוש במילה "גירוש" היה 
מחוץ ללקסיקון של יונית לוי, מיקי חיימוביץ', יעקב איילון ושות' שבחרו 
להשתמש במילה המכובסת "התנתקות". כל מי שכינה את התוכנית 
"עקירה" או "גירוש" מיד נוצרה לו בתקשורת תדמית הזויה וקיצונית, 

להיות שמישהו  יכול  איך  יהיה מגורש בתוך המדינה שלו?שהרי 
לשיח  רבה  במידה  שגרם  מי 
הזה הוא היועץ האסטרטגי של 
רה"מ שרון, אייל ארד. הוא עצמו 
המציא את המילה "התנתקות" 
כדי לרכך את העקירה והנסיגה 
וצפון השומרון.  מגוש קטיף 
בנוסף, הודה שכאשר ערכו 
סקר דעת קהל בקרב הציבור 

הישראלי לגבי מידת תמיכת הציבור 
בתוכנית, גילו שרוב הישראלים תומכים בה, אך הם מהססים 

גג. ארד בתגובה  ימצאו עצמם ללא קורת  בגלל החשש שהעקורים 
הוריד לאתר הבנייה בניצן את כל פמליית ראש הממשלה, שם אריאל 
)לא אריק( שרון היכה על ג'יפ צה"לי ודרש מעובדי המנהלת "תתחילו 

לעבוד". התקשורת והציבור אכלו גם את הטריק הזה. 
המילה "גירוש" אומנם לא הוזכרה ב-2005 בכלי התקשורת בישראל 
אך בשנתיים האחרונות היא דווקא מככבת בכל מהדורת חדשות ועל 
גבי כל העיתונים. לא, לא מדובר על אלפי תושבי גוש קטיף שעדיין לא 
מצאו להם דיור קבע, אלא מדובר על הפליטים מאפריקה ש"מגורשים" 
חזרה לארצות מוצאם. מסתנן מאפריקה שמוחזר למדינתו הוא "מגורש" 
ויהודי שנעקר מביתו הוא לא "מגורש"? זהו השיא של הצביעות בשיח 
התקשורתי בישראל. זאב ז'בוטינסקי אמר שצריך להיות נדיב למסכנים 
ואכזר לאכזרים. התקשורת בישראל עושה בדיוק ההפך בעת סיקורה 

את הגירוש מגוש קטיף וסוגיית המסתננים מאפריקה  

שנים
לגירוש

8

 בעין
ציונית katif.net  לשמור ולזכור ראיון עם מוטי סנדר, חקלאי ובעל האתר
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אלבום התמונות של המאבק הכתום, מלא בתמונות 
של נערים ונערות שהיוו חלק חשוב ויש אומרים אף 
עיקרי במאבק. תקופה זו הוציאה מנוער גוש קטיף 
לארץ  נפש  מסירות  ערכי,  חינוך  שבו:  המיטב  את 

ישראל ואהבת עם ישראל.

הארוך  הנפשי  המסע  את  פתח  רק  עצמו  הגירוש 
והמייגע שנמשך עד ימים אלו ממש.

נובע  הנוער  של  הגדול  שהקושי  לחשוב  מקובל 
מכישלון המאבק, עזיבת הבית שבו גדלו והפרידה 
מחבל ארץ מקסים, אך לו היה זה הקושי היחיד הרי 
שכבר מזמן היה חולף לו. הקושי הגדול והארוך נובע 
מ"תופעות הלוואי" של הגירוש. חוסר ביציבות שכל 
נער ונערה צריכים כדי לעבור את גיל ההתבגרות גרם 

לחלחול תחושת זמניות מתמדת.

שעוטפים  מעגלים  בשלושה  נפגעה  יציבות  אותה 
את הנוער:

המדינה ומוסדותיה - כל ילד יודע ומאמין שהמשטרה, 
הצבא והממשלה דואגים לביטחונו האישי. נוער הגוש 
חש שמוסדות אלו הם שהוציאו אותו מהבית, הם 
שפגעו בו, הוא איבד את האמון בהם. בתקופת השהיה 
במלונות היו חיילים תושבי הגוש שהיו מורידים את 
המדים בתחנה המרכזית ועוברים לבגדים אזרחיים 
מחמת הבושה להסתובב עם מדים ליד משפחתם 
וחבריהם. המוטיבציה לשירות משמעותי הצטמצמה 

עד לרמה כמעט אפסית.

יש  טלטלה.  עברו  הקהילות   - והחברים  הקהילה 
ויש שהתפצלו לכמה חלקים,  קהילות שהתמוססו 

דבר שגרם לאיבוד חברים קרובים ושכנים.

מקור  שהוא  המשפחתי  התא   - והבית  המשפחה 
בשיקום  עסוקים  היו  הורים  קרס.  פשוט  האנרגיה 
בני  במלונות  הבית.  ושל  עצמם  והנפשי של  הפיזי 
נוער לנו בחדרים נפרדים מההורים, לא היו ארוחות 
חלחלה  הזמניות  תחושת  בקראוילות  משפחתיות, 

וחיזקה את חוסר היציבות.

"הזמן עושה את שלו" אומר השיר אבל לא רק, גורמים 
רבים הפנו משאבים לטיפול בנוער: אנשים פרטיים, 
חברות וארגונים שהתנדבו לסייע, המנהלת, משרד 
החינוך ואף הצבא. כמובן שכולם הצטרפו לרכזי הנוער 
שפעלו בשטח ולהורים שאט אט חזרו לתפקוד מלא. 
כולם יחד כנראה תרמו להחזרת היציבות בפרמטרים 

הנ"ל:

המדינה ומוסדותיה - כיום בקרב בני הנוער מהגוש 
קיימת מוטיבציה לשירות משמעותי ואפשר לראות 
אותם מאיישים את רחבות המסדרים בהשבעות של 
ובקורס  מכי"ם  קורס  בסיום  וסיירות,  חי"ר  יחידות 
קצינים. לעולם לא נדע מה היו הגורמים להצלחה: 
האם זה שהצבא גילה רגישות וסבלנות כלפי החיילים 
מהגוש? האם "מלחמת לבנון השנייה" ומבצע "עופרת 

זה  האם  או  בצה"ל?  האמון  את  שהחזירו  יצוקה" 
החינוך בבתי הספר ובבית? או כולם יחד? הצבא הוא 
רק דוגמה להכרה שהשינוי יגיע מהשתלבות בהנהגת 

המדינה בצבא, במשטרה ואפילו בפוליטיקה.

הקהילה והחברים - המשך המסורת ופעילויות הנוער 
כפי שהיה בגוש הביאה במידה מסוימת להפחתת 
הכאב, הקהילה הפכה לגורם מחזק, רכזי הנוער גילו 
שהדרישה לשמירה על המסורת באה גם מהנוער של 
היום שהיה בגיל צעיר מאוד בגוש ולא זכה לחוות 

את החוויות במסגרת הנוער.

זה נושא למחקר אבל יש  המשפחה והבית - אולי 
איזשהו רוגע שנכנס לנער ברגע שהוא עובר לבית 
מגיעים  סוף  שסוף  ההורים  בגלל  זה  אולי  הקבע, 
למנוחה ולנחלה, אולי זו הפרידה מהאתרים הזמניים, 

ואולי זו הנורמליות שחוזרת לחיים.

כיום בני הנוער של הגוש נמצאים באתגר גדול: מצד 
אחד הם נושאי הלפיד, הם שומרי המסורת של גוש 
קטיף, עליהם לשמר את העבר )מאוד מזכיר את ילדי 
גוש עציון(. אך מצד שני עליהם להסתגל למגורים 
בסביבה חדשה, להתחבר עם קהילות אחרות, למצוא 
את האידאלים שמתאימים לתקופה החדשה ולאזור 

המגורים החדש.

בטוחני כי גם במשימה זו הם יעמדו בכבוד, ומהר מאוד 
נמצא אותם בהנהגה של עם ישראל! 

השבוע אנו מציינים את יום השנה השמיני לגירוש 
דוכן הנואמים  מגוש קטיף. עמדתי לפני שבוע על 
יום  לציון  דיון  התקיים  שבמליאה  בעת  בכנסת, 
הדה- את  לגירוש,  שקדמו  הימים  את  הזכרתי  זה. 

לגיטימציה למתיישבים, את התוצאות הביטחוניות 
הרות האסון, ואת העובדה שנמאס לנו לומר שוב: 
מרגישים  אנחנו  השנים  בחלוף  כן,  לכם".  "אמרנו 
ולדרוש  הכישלון  על  להצביע  ויותר  יותר  בטוחים 
את בקשת הסליחה, וזה מגיע לנו. רכשנו את הזכות 
הזאת בכאב ובדמעות. עם זאת, שמונה שנים אחרי 
כאשר רוחו של ג'ון קרי שבה לרחף מעל ישראל, אנו 
חייבים לחזור ולעשות חשבון נפש, לבחון היכן נכשלנו 
ואיך לא לחזור על הטעויות שנית. בפעם הבאה, חס 

וחלילה, אלו לא יהיו "רק" 8000 מתיישבים. 

נכון, המציאות היום ביהודה ושומרון לא תאפשר את 
החזון ההזוי של האזרח מספר אחד "שתי מדינות 
לשתי עמים". תהיה רק מדינה אחת ממערב לירדן והיא 
תהיה מדינה יהודית ודמוקרטית. כל השאר זה סיפורי 
סבתא. את עיקר הכישלון הפוליטי שהוביל לגירוש אני 
תולה בשני גורמים: שתי מפלגות נפרדות המייצגות 

הקהל  בדעת  לקויה  ותודעה  הדתית.  הציונות  את 
הישראלית כאילו הציונות הדתית שווה התיישבות 
הלקח.  את  והפקנו  למדנו  לשמחתי,  בלבד.  ביו"ש 
האחרונות  בשנים  שפורחים  החברתיים  הגרעינים 
מאז הגירוש מחברים אותנו שוב לעם ישראל כולו, 
ערך  חיזוק  לצד  הישראלית.  התודעה  את  ומשנים 
הנפלאים  הצעירים  בארץ,  מקום  בכל  ההתיישבות 
שלנו מחזקים את הערכים החברתיים ביהדות, בחינוך 
כיום  כאשר  בשטח  מורגשת  ההצלחה  וברווחה. 
המדינה למדה להכיר בערך פעילותם ואף לתקצבם 

הצלחנו  הפוליטי  במישור  גם  משמעותית.  בצורה 
ללמוד להתאחד. הצלחנו גם לצאת מהסקטוריאליות 
ולהחזיר את הציונות הדתית למרכז הבמה הפוליטית 
הנהגה  כן,  המדינה.  להנהגת  נפלאה  זינוק  בעמדת 
שזאת  בלי  בכך  נתמיד  אם  גסה.  מילה  לא  היא 
תהיה אפיזודה חולפת, אזי נדע סופית שהפקנו את 
נשיא  של  שיהיה,  ככל  הזוי  חלום  כל  כך  הלקחים. 
זה או אחר בישראל או בארה"ב, יישאר בגדר חלום.

אחיי גיבורי גוש קטיף, שגורשו ועדיין מחכים לביתם. 
באופן  כבר  ומכיר  אתכם  מלווה  אני  שנים  שמונה 
אישי רבים מכם. כעת כשהאחריות להמשך הטיפול 
הועבר אליי כשר הבינוי והשיכון, אני מבטיח לעשות 
בכם  האחרונים  את  לראות  שאוכל  כדי  מאמץ  כל 
נכנסים לביתם עד סוף 2014. השגנו תקציבים רבים 
לשם כך, ועוד נשיג ככל אשר יידרש, הבושה והעוול 
שנגרמו לכם חייבים להסתיים. שמונה שנים אני עונד 
על ידי את הצמיד הכתום. אני אוריד אותו כשאדע 
שרוב, רוב מוחלט של התושבים, הגיע לבית הקבע.

"כי לא ייטוש ה' עמו ונחלתו לא יעזוב". בעזרת השם 
נעשה ונצליח 

לדבוק בשינוי
השר אורי אריאל - שר הבינוי והשיכון

ישיבת
ממשלה

קשיים והתמודדויות בקרב הנוער
אשר דנינו - רכז נוער בגוש קטיף )בעבר( כיום מורה ומחנך

 נקודה
למחשבה

השר אריאל עם בכירי מנהלת התנופה

 קריית החינוך גבעת ושינגטון
מארחת את אולפנת נווה דקלים

שמונה שנים חלפו מאז הגירוש ומנהל קריית החינוך, גבעת ושינגטון, יקי סעדה 
זוכר את הפניה שהגיעה אליו להקים מחדש את האולפנה שזה עתה  עדיין 
נהרסה. למרות שהיו רק שבועיים, ובלי לבדוק איך מארגנים את כל מה שצריך, 

נרתמו בגבעת ושינגטון למשימה החשובה. 
פינו התלמידות הותיקות של האולפנה חדרים בפנימייה  ימים ספורים  תוך 
עבור התלמידות החדשות מגוש קטיף. הנהלת גבעת ושינגטון פינתה מועדונים 
וחדרים נוספים שישמשו ככיתות לתלמידות החדשות ושנת הלימודים החלה, 

למרות כל הקשיים. מאז חלפו שמונה שנות לימוד והאולפנה שעדיין ניצבת 
מעבר  לקראת  מתארגנת  כבר  ושינגטון  גבעת  החינוך,  בקריית 

למשכנה החדש בניצן. 
על כל פנים, את שנת הלימודים הקרובה יתחילו בנות האולפנה 

נזכר סעדה,  כל הלב",  זה אז עם  "עשינו את  ושינגטון.  בגבעת 
"כולם התגייסו. ההנהלה, הצוות וכמובן התלמידות שנענו לאתגר 

עם המון רצון טוב, ואנחנו ממשיכים לעשות מה שניתן עד היום. 
היינו מאוד רוצים שהאולפנה תישאר אצלנו אבל יותר מכך היינו 

רוצים אף יותר שהיא תצליח לממש את החזון שלה בקמפוס החדש 
שהולך ונבנה בימים אלו".
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בקדנציה הראשונה כראש ממשלה של יצחק רבין 

ז"ל החלו להקים ישובים יהודים בחבל עזה כשהבסיס 

העקרוני להגיון של החלטת הממשלה היה ביטחוני. 

הדוחפים העיקריים היו השרים גלילי ואלון ז"ל. 

יהודים  התיישבות  כי  הבנה  מתוך  ניבנה  זה  הגיון 

תפצל את הישוב הערבי בחבל עזה והישובים שלנו 

ישמשו כתשתית אזרחית לפריסה של צה"ל ברחבי 

האזור. לאחר שהנח"ל קבע כמה נקודות התיישבות 

החליפו אזרחים את חיילי נח"ל כפר דרום. במקביל 

נבנה ישוב הקבע הראשון ליד נחל קטיף ולימים נקרא 

מושב "נצר -חזני" ע"ש השר שנפטר. 

אורח הכבוד בחנוכת השכונה הראשונה בנצר-חזני היה 

רה"מ יצחק רבין, שהרבה לשבח את התכנון האזורי. 

הוא שיבח את פריסה של כל הישובים המתוכננים על 

פני כל החבל ובעיקר את ריכוז הישובים הגדול שהיה 

בדיונות החול בואכה לדרום החבל עד הגבול עם סיני 

ברפיח. 

גוש הישובים נקרא "גוש קטיף" ועל התוכניות שהכינו 
א',  מתכנני הסוכנות היהודית צצו הישובים: קטיף 
קטיף ב', קטיף ג' וכ"ו. עם הזמן הפכו האותיות לשמות 
הישובים סך הכול הקמנו 22 ישובים מצפון החבל 

)מדרום לאשקלון( ועד הגבול הדרומי באזור רפיח. 
בעקבות הסכמי "קמפ-דיוד" עם מצרים בתקופת רה"מ 
מר בגין, קיבל האזור תנופת בניה גדולה ואז נבנו רוב 
ישובי הקבע. בנוסף לישובים שהיו ברובם חקלאים 
ומכיוון שהעיר  ומקצתם ישובים קהילתיים קטנים 
ישובים  ולהקים שני  נהרסה הוחלט לתכנן  "ימית" 

עירוניים שיהיו תוספת אנושית גדולה. 
באחד מנאומיו האחרונים של יצחק רבין ז"ל בכנסת 
בשנות התשעים בהיותו רה"מ בפעם השנייה התגאה 
על כי ממשלתו הראשונה היא זו שהביאה להקמת 
ישובי גוש קטיף. הוא הרחיב בתשבחות על איכות 
המתיישבים ועל התכנון החכם של פריסת רוב ישובי 
החבל. לצערי, דבריו נאמרו כדי לנגח את הישובים 

במרחבי יהודה ושומרון. 
אכן ההתיישבות בחבל קטיף כולו הייתה ב"ה 
התיישבות מאוד מוצלחת כמעט בכל התחומים:
קטנים,  בעסקים  תעשיה  חקלאות,  חינוך, 
בתחומים החברתיים בישובים עצמם וביחס 
שבין הישובים. האוכלוסייה הייתה מורכבת 
וכאלו שלא, מבני מושבים  משומרי מצוות 
ומעירוניים לשעבר. בתקופת השיא פרחה 
התיירות במלון ובכפר הנופש, החופים היו 
מלאים, התקיימו טיסות ממרכז הארץ לגוש 
וחזרה. החקלאות הובילה ברמה הארצית 
גידולים שגידלנו. על אף שהיקף  באותם 
החקלאים היה קטן יחסית למספר החקלאים 

בכל  כמעט  בארץ, 

הגידולים היינו מקום ראשון בהיקף 

את  נשמתי  מעומק  הבנתי  בגוש  מישראל.  היצוא 

הקשר המיוחד של עם ישראל לארץ ישראל. וכשעם 

ישראל יושב עליה, אוהב ודבק באדמתה, בורא עולם 

דואג שתיתן פירותיה בשפע במלוא מובן המילה. 

הרבה מילים נאמרו ונכתבו על תקופת הגרוש ההרס 

והחורבן. הרבה דיו נשפך על הטיפול הגרוע במגורשים. 

אך אני העדפתי לכתוב על התקופה שלפני, על קצה 

המזלג ממש. עוד נכתוב ונספר על תקופת הפריחה 

ועל החלוצים מפריחי השממה, וגם על תקופת ההרס 

שנעשה ממניעים לא טהורים וללא קמצוץ של חשיבה 

על טובת העם והארץ. 

את  כביכול  שביקרו  חברי  עם  בחשבון  אבוא  לא 

מהמשפחות  ש99%  אזכור  תמיד  אך  חולשתנו 

נשארו בבתיהם ולא ארזו עד הרגע אחרי האחרון. 

ורק העובדה הזו לבדה דרשה המון כוחות נפש נוכח 

המערך הפסיכולוגי האינטנסיבי שהפעילה משפחת 

השלטון נגדנו. אצלנו הרוב המוחלט בטח בבורא עולם 

והמשיך לזרוע ולהאמין. 

 הקב"ה הוא היחיד שבוחן כליות ולב וישלם לכולם את 

שכרם כפי הראוי בין אם הם צדיקים ואנשי אמת, בין 

אם הם טעו טעות קשה ובין אם הם פעלו לא עלינו 

מתוך רוע שנאה וחולשה. לכן חשוב שנזכור כי אנחנו 

ממונים על העשייה וההשתדלות מתוך קידוש שם 

שמים. וסיום המלאכה לא בידנו. 

יה"ר שבע"ה נגיע לכדי שלום אמת בין יהודים ליהודים 

ואז כל השאר יסתדר  

התקופה שלפני
 צבי הנדל - ראש מועצת חוף עזה )בעבר( ויו"ר הרשות הלאומית למלחמה בסמים ואלכוהול

 נקודה
למחשבה

למען מפוני גוש קטיף
וצפון השומרון

בס“ד

בצדקה ושביה תפדה במשפט ציון

ון“
ימ

י ר
צב

ב יוסף 
”תעסוקטיף – בראשות הר

בס“ד

שבת
חזון

תרום היום לתעסוקטיף. קבלה מוכרת לסעיף 46
בעקבות מיזם משותף עם ממשלת ישראל כל שקל שנתרם שווה 3 שקלים
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בתעסוקה חיים לשקם תעסוקטיף

נותרו מאות ללא פרנסה
המשימה:

להחזיר אותם
למעגל העבודה

בצדקה ושביה תפדה במשפט בצדקהציון ושביה תפדה במשפט ציון

שנים
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נבו כץ

בת בכורה להורי היקרים. התחנכתי בבית רקע 
פינס,  כפר  באולפנת  ממ"ד,  יסודי  ספר 
ויעוץ  תנ"ך  ולימודי  אלישיב  במפת"ן  לאומי  שרות 
במכללה ירושלים. נשאתי ליורם, דור שישי בירושלים. 
התגוררנו בירושלים ומשם עברנו לגוש קטיף. עסקתי 
בייעוץ, הוראה ובעריכת העלון של המועצה האזורית 
חבל קטיף. בט"ז מנחם-אב תשס"ה גורשנו עם קהילתנו 
מאדמות קטיף. לאחר חודשיים של נדודים, מצאה כף 

רגלינו מנוח בישוב יד-בנימין, שם קבענו את ביתנו. 

ים נושק שמיים, מרחבי חול גוש קטיף 
דיבוק חברים, טוב- זהובים, 

לב, שמחה, חיבור של קודש וחול וים של ילדים. 

קטיף. טלי חטואל  במושב  חברתי 
שאיפה  של  מגדלור 
ופשטות.  ביישנות, עדינות  צניעות,  לשלמות, מתוך 
טלי הייתה דמות של מסירות לפרט ולכלל בשתיקה 
נגד הגרוש  רבה ובמעשים גדולים. התגייסה למאבק 
זו, עלתה  ובפעילותה  ומצפון השומרון,  מגוש קטיף 
בסערה השמימה יחד עם עוברה בן תשעת החודשים 
וארבע בנותיה האהובות: הילה, הדר, רוני ומירב הי"ד. 
בי"א אייר תשס"ד הן נרצחו באכזריות בידי בני עוולה 
על ציר כיסופים, בנוסען להניא את מתפקדי הליכוד 
מלתמוך בתוכנית ההתנתקות. דוד, חברינו, נותר ללא 
אישה וללא ילדים, בבית ריק מיושביו ומלא בזיכרונות. 
והכאב קשה מנשוא... משפחתה של טלי, אנשים אצילי 
נפש, לא עזבו את דוד לרגע. ואף אנו, הקהילה, הקפנו 
אותו, את הוריו ואת משפחתה של טלי, בחום ואהבה 
בלתי רגילים. ומתוך המציאות הזאת, ראינו איך בחר דוד 
להתנער מעפר, לקום ולהמשיך הלאה. ממשיך את דרכה 
של טלי ובנותיה עלי-אדמות, ומקים בית חדש לתפארת. 

ליל שבת אחד, עשיתי הפרשת חלה 
דרכי לבית האבלים. 
והנה סוזי, אמה של טלי, מקדמת את פני: "אורנה, את לא 
יודעת מה מצאנו בסידור של טלי! תראי". אמרה, והגישה לי 
דף נייר, בכתב ידה של טלי: "תפילה להפרשת חלה". ישבתי 
בסלון ביתם של טלי ודוד וקראתי: "לישועתך קיוויתי ה', 
ריבונו של עולם, אתה ציוויתנו להפריש חלה, כדי שתשרה 
הברכה בעיסה כשרה אמנו עליה השלום. יהי רצון מלפניך, 
שתהא מצוות חלה שקיימתי לזכותם של יורם בן שרה 
ואורנה-אסתר בת יונה חממה, לפוקדם בזרע של קיימא 
ויתברכו בפרי-בטן ובכל מעשי ידיהם. אמן כן יהי רצון". 
המכתב הזה ריגש אותי מאוד. שנים רבות, מצפים בעלי 
ואני להתברך בילדים, והנה מסתבר שטלי התפללה עלינו 
מקירות ליבה. עבורי הייתה זו דרישת שלום מטלי, וידיעה 

שהיא ממשיכה להתפלל עלינו מלמעלה. 

רוצה אמונה  שה'  האמנו,  המפתח.  מילת 
שהוא  רק  ילדים,  לנו  שיהיו  מאוד 
מעביר אותנו איזו השתלמות, שנהיה ראויים לקבל 
את הנשמות הגנוזות לנו. האמנו שככל שאנו נדרשים 
יותר, כך התוצאה תהיה טובה יותר, עבורנו, עבור הילדים 
ועבור עם ישראל בכל הדורות. כך גם בעניין חורבן ביתנו 
בגוש קטיף. איננו יודעים למה הוצרכנו לעבור את מסכת 
הייסורים הזו, כנראה יש לנו תפקיד במציאות הזאת, 
וככל שנמלא אותו על הצד הטוב ביותר, כך נרוויח את 
ההיזקקות והטהרה הגדולים שה' רצה להעניק לנו דרך 
המסלול הזה. למה באופן הזה? ולמה טלי נרצחה עם 
בנותיה בפועלן למען עם ישראל וארץ ישראל? לפעמים 
ובונה תילי תילים של תוכניות  ומדמיין,  אתה חושב 
וחלומות, כשלפתע ה' אומר לך: "לך-לך". לטובתך אני 
מוליך אותך בדרך אחרת. דרך שאתה יכול לשאול בה 
הרבה "למה" ולא תבין כלום, ותתייסר. אבל תאמין שהיא 
לטובתך! באמונה הזאת, כלולה גם אמונת חכמים. לאורך 
השנים התאבקנו בעפר רגלי תלמידי חכמים ובקשנו 
את מוצא פיהם: הרב מרדכי אליהו זצ"ל, מכון פוע"ה 

בראשות הרב בורשטיין, רב הישוב ועוד. 

 > אולפנת כפר פינס < מפת"ן אלישיב 
מכללה ירושלים < גוש קטיף < יד בנימין

השבוע נציין 8 שנים לגירוש מגוש 
איילון  אורנה  קטיף. פגשנו את 
ושוחחנו על הזיכרון שלה מגוש 
קטיף, חברתה הטובה טלי חטואל, 
הקהילה היחודית, הגירוש והסיפור 
האישי המרגש. זכינו לקבל מנה 
גדושה של אמונה ומבט אופטימי 

יוצא מן הכלל

אחד
עםאחת

ה קהילת גוש קטיף  ל י ה ק
ייחודית, 
עם מעורבות חברתית גדולה, דאגה האחד לשני ועזרה 
רבה. דוגמה אחת מיני רבות: באחד ההריונות שלצערנו 
לא המשיך, הגיעה לביתנו מוניק זרביב, האחות מנצר 
חזני, כשבאמתחתה כבד צלוי מעשה ידיה, ופטרוזליה 
קצוצה. "זה בשביל הברזל" היא הטעימה, והשאירה אותי 
לטעום עד היכן מגיע טוב לב של אנשים כמוך וכמוני. 

אמונה הגירוש  גילויי  של  גדולה  תקופה 
ותפילה עצומים. הקושי הכי חזק 
היה איך אחייך בוגדים בך? איך מתאכזרים אליך? איך 

לא שומעים את קולות אחיהם בבכיים?

ר הימים הראשונים  ח א ל
ש  ו ר ג ה
בירושלים.  מגוש קטיף הגענו הישר לכותל המערבי 
אנשים קידמו את פנינו בשירה וריקודים, שעזרו לנו 
ללכת בגו זקוף וראש מורם. משם, נסענו באישון לילה, 
עם חברי המושב, לאולפנת כפר פינס. ראש האולפנא, 
הרב יורם צוהר, קיבל את פנינו בשערי האולפנא, ועזר 
לנו לשאת את מיטלטלינו לחדרי הפנימיות. בזמן שהותנו 
שם, ליווה אותנו צוות האולפנא בצורה מדהימה. ומשם, 
כאמור עברנו להתגורר ביד בנימין, בעוד שראש המועצה, 
אלי אסקוסידו, דואג באופן אישי לרווחתו של כל מגורש. 
בכל תקופת נדודינו גילינו אנשים יפים, שפינקו אותנו 
במה שרק יכלו. עטפנו את עצמנו באהבה הזאת, כדי 
להרגיש את אהבת האחים, במקום עורלת הלב שלא 

מספיק ידענו עד היכן היא מגעת... 

כשנתיים וחצי לאחר הגרוש, בעודנו נס גלוי 
מרווח,  בית-קבע  בתכנון  עוסקים 
מתוך אמונה שיום יבוא וחדריו יתמלאו בילדים, נתבשרנו 
לא  ברחמי  נושאת  ושאני  הצליח,  הטיפול  שהפעם, 
עובר אחד, כי אם שניים... בחודש מנחם-אב, החודש 
בו חווינו את חורבן ביתנו הלאומי וחורבן ביתנו הפרטי, 
זכינו לאחר שש-עשרה שנות עקרות, ללדת זוג תאומות 
מתוקות להפליא - אמונה ותהילה. וכך, זכינו לחנוך את 
ביתנו החדש ביד בנימין כמשפחה של ממש. ברוך ה', 
ופינו לא מפסיק להודות  בים של אושר,  אנו שוחים 

לריבונו של עולם על טובו ורוב חסדיו. 

והנה, כשבנותינו כמעט חוגגות יום הולדת שלוש, הגדיל 
גדל התא  ובאותו חודש מנחם אב  ה' לעשות עימנו, 
המשפחתי שלנו, ואנו זוכים להביא לעולם אח ושתי 
אחיות לאמונה ותהילה. כן, הפעם נתברכנו בשלישיה: 
אנו לא  ובתוך אוקיינוס האושר  ושהם.  יעקב, ספיר 
כי הגדלת  "כי הרבית טובות אלי,  מפסיקים להודות: 

חסדך עלי, ומה אשיב לך והכול שלך... "

ת אופטימיות זהירה  ב ה א
הבורא, 
בעם  נשמות  להוספת  כלי,  להיות  לזכות  כך  ומתוך 
ישראל. לאהוב כל אחד ואחת מישראל, ולשאוף לאחדות 

שתוכל  באופן  ממך,  השונה  את  לקבל  לדעת  העם. 

ללמוד מהטוב המאיר בנשמתו. יש והטוב הזה נגלה 
ויש נכסה. דווקא המהלומה החזקה שקבלתי מאחיי 
ואחיותיי, שגירשו אותי מחלקת הא-לוקים הקטנה 
לב, תחת מעטה של משקפי שמש  שלי, באטימות 
כהים ומקהים, העצימה בתוכי את התובנות הללו. אין 
לי ארץ אחרת ואין לי אחים אחרים. גם אין לי אלוהים 
אחרים... יש לי א-ל אחד שאני משתדלת לפענח את 
קול דברו בתוך רצף האירועים היומיומיים השגרתיים 
דרכי  זו  בהם.  אותי  מעביר  שהוא  והלא-שגרתיים, 
הפרטית, החבוקה בדרכם של אחיי, בני עמי, במסילה 

העולה בית אל. 

שנים
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אחי ואחיותיי האהובים
חורבן ביתנו החל בפרשה אשר אין מתאים ממנה לגורלנו. 

"ואתחנן אל ה' בעת ההיא לאמר". 
ורש"י כותב: "אע"פ שיש להם לצדיקים לתלות במעשיהם אין הם מבקשים 
מאת המקום אלא מתנת חינם". כך גם תושבי חבל קטיף אשר כצדיקים 
בשליחות יכלו לבקש על עצמם ולמרות ייסוריהם מבקשים הם על אחיהם 
בימים  למדנו  תפילה".  לשונות  מעשר  אחד  "תחנונים  אחר:  דבר  שטעו. 
נוראים אלה עוד לשון תפילה המכניסה את היהודי לפרופורציות הנכונות 

של צניעות וענווה. 
משה רבנו שאין מנהיג גדול ממנו והוא בעל הקשר הקרוב ביותר לריבונו 
של עולם. בקש מתנת חינם קטנה: "אעברה נא ואראה את הארץ הטובה". 

וכל שניתן לו היה לראות אותה מנגד. 
לכם אחי הייתה ויש את הזכות ליישב את הארץ ולהתנחל בה. בדרך הרוח 
של משה ובדרך המעשה של יהושוע בן נון המתנחל היהודי הראשון. למראה 

סבלו של משה אין זכות זו כדבר הברור מאליו. 
כבר בתחילת הדרך ידענו כי לכשנגיע לשאלה: "ואיה השה לעולה?" התשובה 
לדבר אינה בידי אדם. היום, יום שני בשבת, השלים חבל קטיף את שינוי 
מצב הצבירה והפך מחומר לרוח, שכינה מרחפת אשר תלווה ותנחה אותנו, 

רוח ששום נבל בה לא יוכל לפגוע. זה יתרונה של הרוח על החומר. 
היום, כבתפילת העקידה, עין במר בוכה ולב שמח:נעין במר בוכה על שום 
גוש קטיף בקרב,לא  וכפרים ביהודה, לא נפלה  שחזו עיננו בחורבן ערים 
נכנעה לאויב, לא נמלטה מאימי טבע. הכאב עצום עד מאוד על כי חזו 

עיננו בחורבן מעשי ידי אחינו שהושחתו בידי נבל. 
ולב שמח,על שום שעמדנו בניסיון גדול. שרון וחבורת נבליו תכננו מלחמת 
אחים כפלטפורמה לקדנציה הבאה שכן, לכלבי מלחמה אין צידוק קיום 
למעט מבמלחמה. ההכנה המנטאלית בעם כללה הסתה מתמשכת, פרסום 
הכוחות,  פעולה.  ששיתפו  בכירים  ומפקדים  שרים  של  שקרי  מודיעין 
האמצעים ושטיפת המוח שבוצעה בחיילי צה"ל והשוטרים שחורי המדים 

בעלי המבט האטום. הכול הוכן לתסריט מלחמת האחים. 
אתם אחי, בגדולתכם, תוך הקרבת קורבן עצום ממנו יכולתם להימנע לו 
הייתם סוטים מדרככם. אתם מנעתם את מלחמת האחים. אתם הכשלתם 

את תכניתו של שרון. 
צעדו בשערנו גנרלים זחוחים ככובשים משל זה עתה כבשו את עזה ושחררו 
את עם ישראל מאימי הטרור וסיפרו לכל מצלמה על התכניות שהצליחו 
והעמידה בלוח הזמנים. ליבנו עם חיילי צה"ל ומפקדי השדה אשר עליהם 
נכפה ביצוע העוול הנורא, אנו עוד נדרש לשיקומם, לא יוכל איש לעשות 

זאת טוב מאיתנו. עם מפקדיהם הבכירים אשר שיתפו פעולה ויצאו 
להגנת משטר מושחת בשם הדמוקרטיה ושלטון החוק נאלץ לבוא 

בחשבון ולמצות עימם את הדין למען יראו ויראו. 
הגיע הזמן לספר לאותם מפקדים לכאורה אשר חזיתי בחדלונם, 

באכזריותם וברשעותם. לו הסכמנו להדמות להם, יכולנו להפוך את הקערה 
על פיה בכל רגע נתון. 

גם  לא התכניות שלהם הצליחו אלא הדרך שלנו, אשר ממנה לא סטינו 
ברגעים הקשים ביותר של החורבן. הניצחון כולו שלנו. 

אנו  אין  הטובה.  על  שמברכים  כשם  הרעה  על  לברך  יש  נגזר,  משנגזר 
ממשיכים  אלא  חדשה  לדרך  יוצאים  אנחנו  ואין  מעלה  כלפי  מתריסים 

באותה הדרך שאין בלתה. 
אני מאמין בעוצמתכם הרוחנית ובאחדותכם, לא קהילות חרבו בישראל 
אלא כפרים. קהילות ודרך גוש קטיף תמשכנה להשתבח ולהתקיים לעד. 

ואם נגזר, סימן שיש משמעות לדבר, שיש צורך בתיקון וחייבים אנו בבירור 
עמוק בתוכנו, לאתר את הטעויות, לתקן ולהכין את עצמנו להיות ראויים 

מחדש למקום תרתי משמע. 
יתכן, כי התיקון הוא בחיבור מחדש לעם ישראל ממנו התבדלנו במהלך 
השנים. להפיץ בו את בשורת גוש קטיף ברחבי הארץ. דתיים ולא דתיים, 
ללא  קהילות  יהודית,  תרבות  ללמדם  העדות.  כל  בני  וחקלאים,  אברכים 

פשיעה וללא אלימות, קידוש ערכים. והכול ברוב אהבה. 
יתכן, כי התיקון הוא יישוב הנגב הנמצא בסכנה. ננוח קמעא ונצא לשליחות 

הבאה. 
ויכוח לי עם מוריי ורבותיי רבני גוש קטיף אשר פסקו כי מי שחזו עיניו 

בחורבן ערים וכפרים ביהודה - חייב לקרוע קריעה. 
דעתי היא כי ימים ספורים לאחר שהתאבלנו על חורבן בית ראשון ושני, נתנה 
לנו הזכות לעמוד בניסיון מר ועצום, לחזות בחורבן ביתנו ולמנוע מלחמת 
אחים יזומה. להקריב את כל החומר הפרטי למען לא לשאת באחריות לחורבן 
בית שלישי ואין הדבר ברור מאליו בעם ישראל שהחריב בתיו הראשונים 

בגלל שנאת חינם. את השינוי הזה חייבים לכם. 
ולכן צריך וזכאי לברך כל אחד ואחד מכם "שהחיינו וקיימנו והגיענו לזמן הזה"

אחים ואחיות יקרים,
לאחר ראותי את גדולתכם בימי הניסיון הגדולים. ירדה הדאגה מליבי. ונותרה 

בי רק אהבה עצומה עצומה לכל אחד ואחד מכם. 

מצדיע לכם,
עמי שקד
ראש אגף הביטחון
עדיין בחבל עזה תבנה ותכונן.

גילוילב
 י"ח אב התשס"ה

עם סיום עבודתה של מנהלת תנופה, נמסר כי סך התשלומים עד כה, מגיע 
לעשרה מיליארד ₪. ההערכה היא כי סכום זה יגיע בסופו של דבר לכדי 15 
כולל למפעלים  מיליארד ₪ לערך, מכיוון שחלק מהפיצויים טרם שולמו, 

באזור התעשייה ארז. 

עלות הקמת ישוב קהילתי, כולל מבני ציבור ומרכיבי ביטחון, מגיעה לסך כ-75 
מליון ש"ח. כלומר: עלות הפינוי זהה לעלות הקמת כל היישובים הקהילתיים 

ביהודה ושומרון!

עלות הפיצויים אינה כוללת את התוצאות הביטחוניות של ה"התנתקות": עלות 
מבצע עופרת יצוקה, מבצע עמוד ענן ומיגון כל יישובי הדרום מעלה את סך 

עלות ההתנתקות אל מעבר לעשרים מיליארד ₪. 

ניכר  חלק  מהקיצוצים והגזרות שנחתו עלינו בתקציב כלומר: 
השנים 2013-4, יכולים היו להיחסך אלמלא 
החלטה אומללה אחת. שלא לדבר על 
והפגיעה הקשה  התוצאות המדיניות 
השומרון,  וצפון  עזה  חבל  בתושבי 
הביטחון  כוחות  באנשי  והפגיעה 

שהשתתפו במשימה המחפירה. 

שיקשייקשיקשייק

תרצו אלכוהול?! גם זה אפשרי 

ועוד הפתעות מתוקות ועשירות

אפשרות לבר מתוקים\מנה אחרונה

מוטי מזרחי   3433779 - 052

רוצה שאף אחד לא יעזוב את רחבת הריקודים? 
רוצה לשדרג את הארוע? 

מרעננים  שייקים  של  סוגים  עשרות 
ואקזוטיים הכוללים מגוון ענק של פירות 
לכלל המוזמנים באירוע שלכם.בטעמים שונים המעניקים חוויה ייחודית 

משקשייקים לך את האירוע

כשר

לגירוששנים
8

משלמים מחיר יקר
משה יוגב -  גזבר אמנה



חוותדעת
בעקבות גירוש משפחתנו מגוש קטיף, אבי איבד את עבודתו ונותר מובטל במשך שנים 
מספר. בשנים האחרונות הוא מצא עבודה שנחשבת עבודה "בזויה". הוא אדם מיוחד וכולנו, 
הילדים מעריכים אותו מאוד. אמא שלי תומכת בו כל הזמן, וגם עכשיו היא לא מראה שזה 
משנה לה שזו העבודה שלו. הם אפילו מסוגלים להתבדח מזה שעל עבודה כזו נחותה 
ובזויה אפשר לקבל משכורת יפה. הבעיה אצלי. אני בתקופה שאני מתחילה להיפגש עם 
בחורים לצורך נישואים ומוצאת את עצמי מתביישת וחוששת לספר להם מה אבא שלי 
עושה. אני לא יודעת מהו השלב שבו אני יכולה לספר לבחור על העבודה של אבא שלי 

בלי לפחד שזה ירתיע אותו. 

שאלה:

מציאות כמו שאת מתארת יכולה לגרום בהרבה 
מקרים להתפרקות המשפחה, הן ברמה הטכנית 

והן ברמה הרגשית. 
לפי מה שאת כותבת נראה שאתם משפחה 
מיוחדת, מלוכדת ובעלת חוסן משפחתי. אתם 
מצליחים להסתכל על אבא/בעל ממקום בוגר 
ואמיתי ולהעריך אותו על פי האישיות שלו ולא 
לפי העיסוק שלו. גם ההורים שלך לא רואים 
בעיסוק שלו אינדיקציה ליכולות ולכישרונות 
שלו עד כדי כך שהם מסוגלים להתבדח על 

המציאות העכשווית. 
אצלך הדבר יותר מורכב. מצד אחד את ובני 
משפחתך, ההורים והאחים, מכבדים, מעריכים 
ואוהבים את אבא, מצד שני נראה שאת גם 
של  מהתגובה  וחוששת  באביך  מתביישת 

הבחורים שאיתם את נפגשת. 
ולא  תתפלאי לראות שבעצם הכול תלוי בך 
בבחורים שאיתם את נפגשת וגם לא באביך. 

זה מה שהם   - מה שאת שתשדרי לאחרים 
יקלטו. 

אם תשדרי להם בושה מעבודתו של אביך, 
ובעקבות הגירוש מגוש קטיף  שהוא מסכן, 

איבד את עבודתו וכדי לצאת ממעגל האבטלה 
נאלץ להתפשר בעבודה לא מכובדת ואת מקווה 
שזה מצב זמני וכו' וכו' - זו עמדה מתנצלת. 
את מתנצלת על עיסוקו של אביך. זה לא בדיוק 
אבא שאפשר להתגאות בו. זה מה שתשדרי 
וזה מה שהבחורים יקלטו וכך הם גם יעריכו 

את אבא שלך. 
אבל את יכולה לשדר בדיוק ההפך. להראות 
שאת גאה באביך. גאה ומעריכה אותו מאוד 
על כך שהוא מוכן לעבוד בכל עבודה. שערך 
לחינוך  דואג  שהוא  חשוב,  אצלו  העבודה 
להעריך  לך  גרם  עושה  שהוא  ומה  הילדים 
אדם לא לפי העיסוק שלו אלא לפי אישיותו. 
כאשר את משדרת מסר כזה - מי שישמע אותך 
יתחבר למסר הזה. כי זה מסר אמיתי וערכי. זהו 
מסר שלא רק שהוא לא מרתיע, אלא יגרום לו 
להעריך אותך על הדרך שבה את מכבדת את 
אביך, ויצור סקרנות ורצון להכיר את אביך ואת 

בני משפחתך - שזה בעצם מה שאת רוצה. 
בחור שיירתע ויפחד מלהיות איתך בקשר בגלל 
זה - זהו בחור שלא ראוי להיכנס למשפחתכם 

המיוחדת 

תשובה: 

המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael. com עבור "גילוי לב"

מעריכה ומתביישת
זיוה קוסטינר מטפלת זוגיות ומשפחה

ביום ראשון ט"ז אב תשס"ה 21. 
8. 05 גורשנו מבתינו בעצמונה. 

ביום רביעי התקיימה חתונה גדולה 
ב"עיר האמונה" ליד נתיבות בצמוד 
רוב  התמקמנו,  שבהם  לאוהלים 
אחר  באותו  עצמונה.  קהילת 
שלי  פגישה  התקיימה  הצהרים 
יחד עם זבולון כלפא במשרד רה"מ 
מזכיר  רה"מ,  מנכ"ל  בהשתתפות 

הממשלה וכו'. הם שאלו אותנו "מה הלאה?" ענינו להם "היכן 
אפשר ליישב הרבה משפחות מגוש קטיף ביחד, בזמן הכי מהיר 
שאפשר, ותגידו לנו אתם איפה הכי חשוב למדינה". הוצע לנו 

לבוא לחבל ארץ שומם שקיבל את השם "מזרח לכיש". 
לאחר שבע שנים החזון נראה בעיניים. שבעה ישובים: אמציה 
וכרמי קטיף בצפון, אליאב, שקף, בני דקלים, נטע ושומריה 
בדרום. לאורך כביש חדש 358 על הקו הירוק בשיפולי הרי 
חברון. ממאה משפחות שגרו באזור בתחילת תשס"ו, ליותר 
משבע מאות משפחות בתשע"ג. לאחר שנים רבות של יובש 

התיישבותי, מדינת ישראל בונה מחדש אזור חדש וחשוב. 
קהילת עצמונה הגיעה לשומריה, ונכנסה לתוך קיבוץ של תנועת 
השומר הצעיר. בקיבוץ היו 45 תושבים. היום חיים בשומריה, 
כחברים בקיבוץ המתחדש, כשמונים משפחות. כל משפחה 
אחראית לפרנסתה. אבל כולם שותפים באמצעיי הייצור: ברפת 
חלב, לול הודים, בנטיעות של כתשעים אלף עצים שנטענו, 
"בעל"  יין. לשומריה שטחי  וחציים בכרם  זית  חציים במטע 
וגידולי שלחין בכמה מקומות בנגב. וכל זה בשילוב עם התורה. 
בשומריה חבורה שלומדת תורה במשך היום כולו, תלמוד תורה 

עצמונה והישיבה לצעירים בשומריה. 
המחויבות שלנו לעתיד כבעבר היא להמשיך בעז"ה לבנות 
קהילה חזקה, מתוך נאמנות מוחלטת לתורה ול"מ"ח דברים 
שהתורה נקנית בהם", להמשיך ולהוציא את פירותיה הטובים 
של ארץ ישראל המבשרים את צמיחת גאולתנו, ולבנות שיח 
חדש עם הישובים והקיבוצים שאנחנו חלק מהם )שומריה היא 

חלק מהתנועה הקיבוצית( 

רבים האנשים שנזכרים בתמונות היפות של הגוש בד בבד עם הזיכרונות הקשים. מילים כמו בית, משפחה, חול, ים, 

נטיעה ושורשים משתלבים באותו משפט עם מילים נגדיות כגון עקירה, פינוי, קרוונים, כתום וגירוש. כך הם גם חיינו, 

המורדות והעליות מתערבבים בראשנו. וכן גם בשפה העברית.

בעברית אפשר למצוא שורשים רבים שבבניין אחד מביעים משמעות כלשהי ובבניין אחר מציינים משמעות הפוכה. 

רַשׁ  תָּ כך לדוגמה, שורש שמזוהה עם העשייה בגוש קטיף - שר"ש. מן השורש שר"ש יש פעלים המסמלים עשייה: הִשְׁ

"כשם ששרשיו של אילן משתרשים לכל מקום, כך דברי חכמים נכנסים ומשתרשים בכל הגוף" )במדבר רבה יד יב(, 

א-אָרֶץ" )תהילים פ י(. אבל בבניין פיעל השורש הזה מציין, בהתאם לעניינו  מַלֵּ יהָ, וַתְּ רָשֶׁ רֵשׁ שָׁ שְׁ יתָ לְפָנֶיהָ וַתַּ נִּ רִישׁ "פִּ והִשְׁ

את ההפך - עקירה "לא יאמר אזרע ואחר כך אשרש, אלא משרש ואחר כך זורע )כלאיים ב ד(. אם כן, כמו בחיים שתי 

משמעויות הפוכות בשורש אחד: "הכה שורש" לעומת "עקר מן השורש".

תופעה דומה קיימת בעוד שורשים: בשורש חט"א יש פעלים בעלי משמעות שלילית חָטָא וחֵטְא. אבל בבניין פיעל 

המשמעות היא חיובית דווקא, לְחַטֵא פירושו להוציא את הלכלוך. כך גם לִבְרֹא פירושו ליצור דבר חדש, ואילו לְבַרֵא פירושו 

לִים )מפונים מאבנים(.  לגדוע משהו ולעצור את צמיחתו. ניגוד נוסף מתבטא בשורש סק"ל. יש לִסְקלֹ באבנים ויש כרמים מְסֻקָּ

יר. בָר( ויש להדְבִּ ר )ליצור דָּ יש לִגְאוֹל כלומר להושיע, להציל, להוציא ויש מְגֹאָל בדם כלומר בתוך דם מלוכלך, ומזוהם. יש לְדַבֵּ

לעת העתיקה אנו קוראים ימי קֶדֶם, אבל משמעות נוספת לשורש קד"ם והיא "לפנים", "ההפך מן אחור". בלשוננו היום 

ם וקִדְמָה. מילים אלו  השורש קד"ם משמש גם במשמעות הפוכה, לציון דברים המאוחרים בזמן, כגון במילים מִתְקַדֵּ

נוצרו מנקודת מבט שונה: הסתכלות לכיוון שאליו צועדים בציר הזמן. יהי רצון שנמשיך להסתכל אל הכיוון שאליו 

צועדים מבלי לשכוח את השורשים, שנעביר בראשנו את תמונת "הזהב של החול, הים הכחול ורוח נושב בשיטים, 

הבתים העצים והאנשים ואת כולם מכים שורשים" )הזהב של החול מאת ביני ויזל(.

חְמִי,  ית הַלַּ יָעֵל בֵּ
yael. zbh@gmail. com נֵי נְצָרִים | דוא"ל עוֹרֶכֶת לָשׁוֹן, בְּ

בנימה אישית: הנכד של מנחם וציפי בית 
הלחמי שאל אם צומת בית הלחמי שהייתה 
בנווה דקלים נקראת ע"ש סבא וסבתא?  

תשובה: אמנם לא שאלה לשונית במיוחד אבל 
שייכת לענייננו ומעבר לכך הכול איכשהו קשור 

ניצב ספסל  בית הלחמי  כידוע, בצומת  בלשון. 

היו  שבת  בליל  קבועה.  מפגש  לנקודת  שהפך 

מתכנסים צעירי נווה דקלים נפגשים, מתעדכנים 

בית הלחמי היה  ומפצחים. ביתם של משפחת 

ואולי מפני שהצומת  הבית שמאחורי הספסל, 

ציינה את הכניסה לאזור המגורים בישוב, הפך 

שמה למושג בקרב אנשי נווה דקלים. 

המילה צֹמֶת מחוברת גם היא לעניין השורשים 

מקום  היא  הצֹמֶת  הרי  הפוכה  משמעות  בעלי 

רָכִים אך לעומתה קיים מצב  ת דְּ רָשַׁ זמני המציין פָּ

נצחי של צְמִיתוּת. צומת בית הלחמי הייתה מקום 

סמלי עבור כל אותם צעירים שטרם פרשו כנפיים 

ציפי  וסבתא  ז"ל  ובעיני סבא מנחם  דרכם.  אל 

ההמולה העולה מהצומת לעיתים נתנה הרגשה 

שתישאר לצמיתות.

על קצה
הלשון ת בָּ מלים של שַׁ

מתחדשים
דודי רייש - חקלאי  שומריה
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אמנה משפחת חנון - נטע

נקודת מוצא: שנינו גדלנו בנווה 
נפרדנו,  נפגשנו בסניף:  דקלים, 
חזרנו, נפרדנו, חזרנו. כשסיימנו 
ברקע  לאומי  ושירות  צבא 
התחתנו  בהתנתקות  המאבק 
באולפנא בנווה דקלים חודשיים 

לפני הגירוש. 
עיסוקים: יוסף: בעל עסק לאיטום 
מבנים ועבודות גובה. הדס:רכזת שיווק 
ותכניות חינוכיות במדרשת הדרום, וגם מורה 
למחשבים בתיכון גרוס בקריית גת. נעם בן 6 וחצי, 
סיים גן חובה ויעלה לכיתה א' בבי"ס נעם בני-דקלים. יהונתן 
בן 5, יעלה לגן חובה בנטע. מעיין בת 3 וחצי, עולה לגנון בנטע 
)מודעת מאוד להיותה נסיכה בין הבנים(. אורי בן שנה, במעון 

נטע והוא אפרוחון אמיתי!!
היסטוריה: לאחר החתונה הספקנו לגור חודשיים בלבד ביישוב הפסטורלי 

"תל קטיפא", לאחר הגירוש עברנו חודש לא קל במלון "היאט". מההתחלה ידענו שאנו נגור באחד הישובים של אנשי הגוש. אבל בשל אילוצים של לימודים 
וכד' גרנו קודם שנה בקרני שומרון, שנתיים בדולב ורק לאחר מכן הגענו לאתר הזמני בשקף עד המעבר לבית הקבע בנטע. 

נטע על קצה המזלג: נטע הוא אחד מבין שלושת הישובים שתושבי גוש קטיף מקימים בחבל לכיש, והוא יושב על כביש מהמם בנקודת התפר בין השפלה, 
הרי חברון והנגב. הקהילה לא גדולה כל-כך ומונה כ- 75 משפחות טובות, חמות, איכותיות ומגוונות, המורכבות מגרעין כפר דרום, תל קטיפא, צעירים 
נוספים מישובי גוש-קטיף ואחרים שהצטרפו למשימה. יחד אנו עסוקים בבניית קהילה תורנית, פתוחה, צעירה, תוססת, ומלאת עשייה! וכמובן בבניית 

הבית הפרטי של כל אחד. . )אנחנו עברנו לביתנו החדש לפני חודש, ואנו המשפחה השישית שנכנסה לבית קבע!!(
)זוכרים את  זו מדרשה לטיולים ששכנה סמוך לים בגוש קטיף  פרויקטים בישוב: המוסד הראשון שמתחיל אוטוטו להיבנות הוא "מדרשת הדרום". 
הבונגלוס??( ולאחר כשנה הפסקה )אחרי הגירוש( חידשה את פעילותה בשכונה הזמנית בשקף. בקרוב יחלו עבודות הבנייה, ובעז"ה בעוד כשנה וחצי ניתן 

יהיה לבוא ולהתארח באכסניה חדשה מול הנוף המדהים של נטע!!
במקביל קיים בישוב צוות העמל למען הקמת "בית בלב נטע" - מוסד ובו כמה משפחתונים לילדים שהוצאו מביתם. במשפחתון יקבלו הילדים את הטיפול 

המתאים להם יחד עם מעורבות בקהילה. לכל ילד תהיה משפחה מלווה מהישוב, והוא יוכל להשתתף ולהשתלב בפעילויות הישוב השונות. 
חלום: לראות את הישוב נטע גדול, בנוי ומשגשג, אך מוכנים להסתפק בינתיים בתאורת רחוב, מדרכות, אינטרנט, דואר ועוד שאר דברים שבישובים וותיקים 

נראים די טריוויאליים... 
למה נטע? בגלל האנשים, בגלל הקהילה המיוחדת, בגלל הנוף הלא רגיל, בגלל השקט... ומי שמחפש היום ציונות וחלוציות 

נוסח 2013 - זה כאן!
w w w.  a m a n a .  c o .  i l

מרכז  1-800-260-240 
מידע
אמנה

חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן
 gdaat@pisrael.com :תשובות שלחו למייל

עד יום שלישי הקרוב 

החידה שלנו הפעם ללא ברק או רעם,פיצוחים
היא לא חידה קשה והתשובה בתחילת הפרשה.

מצאו מילה שאם היא תיהפך ולא ידוע לנו כיצד ואיך -
אבל אם תדעו - יהיה יפה, כי זה בלשון או בפה!

תשובות מהשבוע שעבר

בפרשת "מטות" נאמר על מי שנודר 
נדר: "לא יחל דברו ". יחל - להיפך: לחי - 

המחתרת בימי הבריטים.

הזוכה: גלעד וניצן קיל, אובנת וע
שב

 ה
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זה עונג שבת
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מכלולמכלול
מכינה תורנית טכנולוגית

 רוצה לשמוע עוד על הנוסחה שלנו להצלחה?
 התקשר אלי, 7203701 - 052 ואשמח לפגוש אותך אישית. אורי מדמוני, רכז חברתי.

www.michlol.org

מכלול של יתרונות בבית אחד!

תלמיד/ בוגר י"ב יקר!
 משפחת מכלול, במעלה לבונה, שמחה להציג בפניך הזדמנות ייחודית לבניית עתידך!

גם שירות צבאי, גם חוויה אמונית וגם הכשרה מקצועית והכול ב-4.5 שנים בלבד!

לומדים תורה
בהתרוממות רוח

שנה וחצי עם החברים
שירות קרבי בנח"ל

או תומך לחימה

הנדסאי + תואר ראשון
תואר שהוא גם מקצוע 

מבוקש

מקצועצבאאמונה

למה לך 
להסתפק 

ב...

כשאתה 
יכול 

ליהנות 
מ...

הנדסאי

וגם 
לסיים
 עם...

בוגר / תלמיד י"ב


